
 
 
 

 

 
Rio de Janeiro ျမိဳ႕တြင္ အခြန္ေကာက္ခံမႈကုိ ေခတ္ႏွင့္အညီ ျပျဳပင္ေျပာင္းလခဲဲပ့ံု  ၂၀၀၉ ခုႏွစ္ မွ                     
၂၀၁၄   ခုႏွစ္အတြင္း   Nota   Carioca   စနစ္   ကို   အေကာင္အထည္ေဖာ္    ေဆာင္ရြက္မႈမ်ား 

အႏွစခ်္ပဳ ္

Rio de Janeiro ျမိဳ႕တြင္ Eduardo Peas ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ အျဖစ္ စတင္ တာဝန္ယူခဲသ့ည့္ ၂၀၀၉ ခုႏွစ္တြင္ စာရြက္                         
စာတမ္းမ်ား အသုံးျပမဳႈကို အေျချပသဳည့္ ရွငး္လငး္မႈမရွိေသာ ျမိဳ႕ေတာ္ အခြန္ေကာက္ခံသည့္ စနစ္သည္ စီးပြားေရး             
လုပ္ငန္းရွငမ်္ားအား အခက္ၾကံေဳစ၍ အခြန္ဝငေ္ငြဆံုးရံႈးမႈႏွင္လ့ည္း ၾကံေဳတြ႔ခဲပ့ါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ အျခားျမိဳ႕မ်ားတြင္           
အသုံးျပေဳသာ အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာေပးသည့္သနစ္ကုိ ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ Peas မွ ၎၏ျမိဳ႕တြငလ္ည္း က်င္သ့ံုးပါမည္ဟု             
ျမိဳ႕ေတာ္ ၏ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးဌာနအား ကတိျပခဳဲပ့ါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၏ ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒအား ျပန္လည္           
ျဖည့္စြက္မႈမ်ား ျပလဳုပ္ပါက ဖယ္ဒရယ္အစုိးရအားလံုးမွ အခြန္စနစ္ကုိ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လရဲမည္ ျဖစ္ပါသည္။ Peasအဆုိျပဳ               
သည့္ စနစ္သစ္၏ ေကာငး္ကိ်းဳမွာ အခြန္ဝငေ္ငြတုိးျမွင္ရ့န္ လမ္းေၾကာငး္မ်ား ရွိလာမည္ ျဖစ္ပါသည္။ အခြန္ေကာက္ခံမႈ               
စနစ္သစ္ကုိ အေကာငထ္ည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္ရာ၌ ၾကံုေတြ႔ရေသာ အခက္အခမ်ဲားကုိ ေက်ာ္ လႊားခဲ၍့ အခြန္ေပးေဆာငမ္ႈ             
ကို ေပးေဆာငသူ္မ်ားက ေစာင္ၾ့ကည့္ထိန္းသိမ္းသည့္စနစ္ တစ္ရပ္ ျဖစ္လာခဲပ့ါသည္။ Nota Carioca ဟု အမည္ရ                 
ေသာ စနစ္အသစ္သည္ ႏုိငင္ံေရးႏွင့္ နည္းပညာပုိငး္ဆုိငရ္ာ ေခါငး္ေဆာငမ္ႈ အားေကာငး္ျခငး္၊ ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္မႈ             
မ်ားရိွျခငး္ႏွင့္ ေကာငး္မြန္ေသာ စနစ္ပံုစံျဖစ္ျခငး္ တုိ႔ေၾကာင့္ ေအာငျ္မငပ္ါသည္။ ဤအစီရငခ္ံစာတြင္ တငျ္ပထားေသာ             
ေလ့လာဆန္းစစ္မႈသည္ အျခားႏုိငင္ံမ်ာ၏အစုိးရမ်ားအတြက္ ျပည္ေထာငစ္ုအဆင့္ သို႔မဟုတ္ တုိငး္ေဒသၾကီး/ျပည္နယ္         
အဆင္မ့်ားတြင္ အခြန္ေကာက္ခံမႈစီမံခန္႔ခြျဲခငး္ ႏွင့္ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လမဲႈမ်ားကုိ ေဆာငရ္ြက္လွ် င္ လုိအပ္ေသာ နည္းပညာ၊             
ပါဝငေ္ဆာငရ္ြက္သူမ်ား၊   ဆက္သြယ္ေရး၊   ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္မႈ   တုိ႔ႏွင္ ့  စပ္လ်ဥး္၍   သငခ္န္းစာမ်ား   ရရွိႏုိငပ္ါသည္။ 

ဤေလ့လာသုံးသပ္ခ်က္စာတမ္း မူၾကမ္းကုိ Neil Fowler မွ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္ မတ္လတြင္ ဘရာဇီးႏုိင္ငံ Rio de Janeiro                       
ျမိဳ႕တြင္ လူေတြ႔ေမးျမန္းျခင္းမ်ား ေဆာင္ရြက္၍ ျပစဳုေရးသားခဲပ့ါသည္။ ေလ့လာသံုးသပ္မႈကုိ ISS ႏွင္ ့ ကမာၻ႕ဘဏ္တုိ႔မွ               
ျပင္ဆင္၍ ကမာၻ႔ဘဏ္၏ Science of Delivery တြင္ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္ ဇူလုိင္လ၌ ထုတ္ျပန္ခဲပ့ါသည္။ ကမၻာ့ ဘဏ္၏                     
အကူအညီ   ျဖင္ ့  Myanmar   MultiDonor   Trust   Fund   မွ   က်ခံကာ   ျမန္မာဘာသာသို႔   ျပန္ဆိုထားျခင္း   ျဖစ္သည္။ 

 

 

   

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
ဖိတ္ေခၚပါသည္။ 1 
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နိဒါနး္ 

၂၀၀၇ ခုႏွစ္အစတြင္ Rio de Janerio ၏ အခြန္             
ေကာက္ခံျခငး္ ညွိႏိႈငး္ေရးမွူး အျဖစ္ အျမငက်္ယ္ေသာ       
Marcio Luiz Oliveira မွ တာဝန္ထမ္းေဆာငခ္ဲပ့ါ         
သည္။ ျမိဳ႕ေတာ္ အခြန္ မွတ္ပံုတငရ္ံုးသုိ႔ ၎စတင္       
ေရာက္္ရွိခ်ိန္တြင္ ဝန္ထမ္း ၂၀ ဦး ႏွင့္ အလုပ္သင္           
ဝန္ထမ္း ၄၀ ဦးတုိ႔က ကုမၸဏီမ်ားအား အခ်က္အလက္         
မ်ား ေနာက္ဆံုးအေျခအေနႏွင့္ ညီေစရန္ ဆက္သြယ္       
ေမးျမန္းေနၾကျပီး၊ စာရြက္စာတမ္းမ်ားႏွင့္ စာအိတ္     
ေပါငး္   မ်ားစြာကုိ   ေတြ႔ရွိခဲပ့ါသည္။ 

တစ္ႏွစ္အၾကာ၊ ၂၀၀၈ ခုႏွစ္တြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္အျဖစ္       
ေရြးေကာက္ခံမည့္ Eduardo Paes မွ Rio de           
Janeiro ျမိဳ႕၌ မဆဲြယ္စည္းရံုးစဥ္ အခြန္ေကာက္ခံမႈ       
စီမံခန္႔ခြျဲခငး္ကုိ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လမဲႈ၏ လုပ္ငန္းစဥမ်္ား     
ထမွဲ တစ္ခုအျဖစ္ ထည့္သြငး္မည့္အေၾကာငး္ ေျပာ       
ၾကားခဲပ့ါသည္။ Nota Carioca ဟုအမည္ရေသာ ျပဳ         
ျပငေ္ျပာငး္လမဲႈလုပ္ငန္းစဥမ်္ား၌ ဘ႑ာေရးဆုိငရ္ာ   
အခက္အခမ်ဲား ေျဖရွငး္ရန္ ႏွင့္ ျမိဳ႕ေတာ္ ၏ စီမံ         
ခန္႔ခြေဲရးကို ထိေရာက္စြာေဆာငရ္ြက္ႏုိငရ္န္ လုပ္ငန္း     
စဥမ်္ား ေရးဆြထဲားပါသည္။ ယငး္သည္ ႏိုငင္ံေတာ္       1

အဆင့္ အခြန္ဝငေ္ငြဆုိငရ္ာ မူဝါဒႏွင့္ စီမံခန္႔ခြျဲခငး္       
အတြက္လည္း   ပုိမုိေကာငး္မြန္ေစပါသည္။ 

Rio de Janerio ျမိဳ႕၏ အခြန္ဝငေ္ငြဆုိငရ္ာ         
စီမံခန္႔ခြျဲခငး္ အခက္အခမ်ဲားသည္ ဘရာဇီး တစ္ႏုိငင္ံ       
လံုး၏ အခက္အခပဲငျ္ဖစ္ပါသည္။ ၂၀၀၈ ခုႏွစ္ တစ္ႏွစ္         
အတြငး္၌ပင္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ားမွ အခြန္ေဆာင္     
ရာတြင္ နာရီေပါငး္ ၂၆၀၀ အသံုးျပခဳဲရ့သည္  အျခား           
ႏုိငငံ္မ်ားႏွင့္ ႏႈိငး္ယွဥပ္ါက ၾကာခ်ိန္ျမင္မ့ားပါသည္။     2

အခြန္ႏႈန္းျမင္မ့ားျခငး္ေၾကာင့္ အခြန္ဆုိငရ္ာ စီမံခန္႔ခြဲ     
ျခငး္ႏွင့္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ အခက္အခဲ     
ျဖစ္ေစပါသည္။ O Globo သတငး္စာ၏ စီးပြားေရး         
သတငး္မ်ားေရးသားသူက “စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငေ္တြ၊   
အထူးသျဖင့္ အေသးႏွင္အ့လတ္စား စီးပြားေရး လုပ္       
ငန္းရွငေ္တြက အခြန္ေရွာငတ္ာကုိ ေရွာငတ္ယ္လုိ႔     
မျမငၾ္ကဘဲ တခါတေလက်ရင္ သူတို႔ လုပ္ငန္း ဆက္         
လက္ရွငသ္န္ဖုိ႔ ျဖစ္တယ္လုိ႔ ျမငၾ္ကတယ္”၊ “သူတို႔က       
အခြန္ေတြကုိ အကုန္မေဆာငရ္ဘူးလုိ႔ ယံုၾကည္ထား     
ၾကၿပီး သူတုိ႔လုပ္ငန္းေတြက အလားအလာ ရွိတယ္       

1   Nota   Carioca   ကုိ   စတငတ္ည္ေထာငေ္ၾကာငး္ 
ေဖာ္ ျပထားေသာ   ဥပေဒထမဲွ   မူရငး္ေဖာ္ ျပခ်က္မ်ား။ 
https://notacarioca.rio.gov.br/files/leis/lei_5098
_2009.pdf  
2   “Doing   Business   2008,”   International   Bank 
for   Reconstruction   and   Development/World 
Bank,   2007:   41.  

လို႔လည္း   ယံုၾကည္ၾကတယ္”   ဟု   ေျပာၾကားပါသည္။ 

ထုိ႔အျပင္ ဘရာဇီးလူမ်ိးဳတို႔သည္ ၎တုိ႕၏အစုိးရသည္     
အခြန္ဝငေ္ငြမ်ားကုိ အက်ိးဳရွိစြာ အသံုးခ်သည္ဟု     
မယံုၾကည္ၾကပါ။ “ဘရာဇီးလူထုက အခြန္ဘ႑ာ ေတြ       
က ေနာက္ဆံုး မျမငရ္တဲ့ ပံုးထဲ ေရာက္သြားတယ္ လုိ႔         
ျမငၾ္ကတယ္” လုိ႔ Beck က ဆုိပါသည္။ အစုိးရ အခြန္             
ဘ႑ာဝငေ္ငြႏွင့္ အသံုးစရိတ္အေပၚတြင္ ျပည္သူ     
လူထုမွ အယံုအၾကည္ ကငး္မဲ့ျခငး္ေၾကာင့္ အုပ္ခ်ုပ္မႈ       
ယႏၱရားေကာငး္မြန္ေစရန္အတြက္ ႏုိငင္ံသားမ်ားမွ   
ပါဝငလ္ုိစိတ္မရွိဘဲ လူမႈေရးလုပ္ငန္းမ်ား ေဆာငရ္ြက္မႈ     
မ်ား   ေဆာငရ္ြက္ရာတြင ္  အခက္အချဲဖစ္ေစပါသည္။ 

၂၀၀၃ ခုႏွစ္ တြင္ ဖယ္ဒရယ္အစုိးရမွ ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံ         
ဥပေဒ ျဖည့္စြက္ခ်က္ ၄၂ ကုိ အတည္ျပခဳဲပ့ါသည္။         
ယငး္ျဖည့္စြက္ခ်က္တြင္ ျပည္နယ္မ်ား၌ အခြန္ဆုိငရ္ာ     
အာဏာပုိငမ်္ားသည္ အခြန္ေကာက္ခံမႈစီမံခန္႔ခြေဲရး၊   
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္ေရး တုိ႔ကို ပုိမုိတုိးတက္ ေကာငး္       
မြန္ေအာင္ ေဆာငရ္ြက္ရမည္ဟု ေဖာ္ ျပထားပါသည္။     
သုိ႔ေသာ္ ငါးႏွစ္အၾကာ Peas မဆဲြယ္စည္းရံုးခ်ိန္ Rio         
de Janeiro ျမိဳ႕၌ တုိးတက္မႈအနည္းငယ္သာ ေတြ႔ရွိ         
ရပါသည္။ 

အခက္အခမ်ဲား 

၂၀၀၈ ခုႏွစ္တြင္ Peas မွ ေရြးေကာက္ပြအဲႏုိငရ္ျပီး         
ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္အျဖစ္ ၂၀၀၉ ခုႏွစ္ ဇန္နဝါရီလ၌ စတင္         
တာဝန္ထမ္းေဆာငခ္ဲပ့ါသည္။ Peas သည္ Rio de         
Janeiro ျမိဳ႕၏ စီးပြားေရး ႏွင့္ ဘ႑ာေရးဆုိငရ္ာ         
အခက္အခမ်ဲားကုိ ခ်က္ခ်ငး္ကုိငတ္ြယ္ေျဖရွငး္ရန္ စတင္     
ခဲပ့ါသည္။ ၁၉၈၅ ခုႏွစ္မွ ၂၀၀၃ ခုႏွစ္အတြငး္ Rio de             
Janerio ျမိဳ႕၏စီးပြားေရးသည္ ႏွစ္စဥ္ ပ်မ္းမွ် ၁.၁         
ရာခုိငႏ္ႈန္းျဖင့္ စီးပြားေရးက်ံဳ႕သြားခဲပ့ါသည္။  ၂၀၀၃       3

ခုႏွစ္ မွ ၂၀၀၈ ခုႏွစ္အတြငး္ စီးပြားေရးတုိးတက္မႈႏႈန္း         
အသင္အ့တင္ရ့ွိခဲေ့သာ္ လည္း ဆငး္ရႏဲြမ္းပါးမႈ ကာလ     
ရွည္ၾကာ ျမင္မ့ားျခငး္ေၾကာင့္ က်းဳေက်ာ္ မ်ား မ်ားျပား       
ျခငး္၊ လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး မျပည့္စံုျခငး္ ႏွင့္ ဆငး္ရဲ         
ႏြမ္းပါးသူတုိ႔အတြက္ လံုျခံမဳႈမရွိျခငး္ တုိ႔ႏွင့္ ၾကံေဳတြ႔       
ေနရပါသည္။ ထုိစဥက္ စည္ပငသ္ာယာအစုိးရသည္     
စီးပြားေရးဖြံ႕ျဖိးဳတုိးတက္မႈကုိ ဦးစားေပးခဲျ့ပီး ၂၀၀၉     
ခုႏွစ္တြင္ ဂ်ီဒီပီ၏ ၃.၅% ရငး္ႏွီးျမွပ္ဳႏွံခဲပ့ါသည္။       
သုိ႔ေသာ္ ၈.၅ ဘီလီယံ ဘရာဇီးေငြ (အေမရိကန္         
ေဒၚလာ ၄.၉ ဘီလီယ)ံ အေၾကြးတငခ္ဲပ့ါသည္။ အတုိး         

3   “Rio   de   Janeiro   Improves   Service   Delivery 
and   Reforms   Its   Fiscal   and   Public   Sectors,” 
World   Bank,   4   April   2014, 
http://www.worldbank.org/en/results/2014/04/0
4/brazilriojaneiroimprovesservicedeliveryr
eformsfiscal   publicsectors.   

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
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ေပးရမႈသည္   ႏွစ္စဥဝ္ငေ္ငြ၏   ၉%   ရွိခဲပ့ါသည္။ 

Rio de Janeiro ျမိဳ႕၌ အခြန္ဝငေ္ငြျမွင္တ့ငရ္န္ နည္း           
လမ္းမ်ားအတြက္ အဟန္႔အတားမ်ား ရွိခဲပ့ါသည္။     
အခြန္ဝငေ္ငြျမွင္တ့ငရ္န္ အဓိကအားျဖင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈ     
အေပၚ ကုန္ေရာငး္ခြန္၊ ေျမခြန္ ဖယ္ဒရယ္အစုိးရ ထံမွ         
အခြန္ဝငေ္ငြ ႏွင့္ ျပည္နယ္မွကုန္ပစၥည္းေရာငး္ခ်ခြန္     
တုိ႔အေပၚတြင္ မွီခုိေနရပါသည္။ Rio ျမိဳ႕အတြက္       
လက္ေတြ႔ဆန္ေသာ တစ္ခုတည္းေသာ နည္းလမ္းမွာ     
အခြန္ေကာက္ခံမႈ စီမံခန္႔ခြေဲရးကုိ ေကာငး္မြန္ေအာင္     
ေဆာငရ္ြက္ျခငး္၊ အခြန္ႏႈန္းထား အနည္းငယ္ႏွင့္     
အခြန္ဝငေ္ငြမ်ားမ်ား ရေစရန္ ေဆာငရ္ြက္ျခငး္တုိ႔     
ျဖစ္ပါသည္။ 

Rio ျမိဳ႕၏ ဝန္ေဆာငမ္ႈအေပၚ ကုန္ေရာငး္ခြန္ ေကာက္ခံ         
ရာတြင္ စာရြက္စာတမ္းမ်ားျဖင္သ့ာ အေျခခံေသာ စနစ္       
ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ စည္ပငသ္ာယာေရးအစုိးရ၏ ဘ႑ာ     
ေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးတြင္ တာဝန္ထမ္းေဆာငေ္နေသာ   
ဝန္ထမ္းမ်ားအတြက္ အလုပ္ဝန္ပုိေစပါသည္။ ထုိ႔အျပင္     
Oliveira မွ ယငး္စနစ္ေၾကာင့္ လုပ္ငန္းရွငမ်္ားအတြက္       
အခြန္ေဆာငရ္ာတြင္ အခ်ိန္ကုန္ေစသည္ဟု ေျပာၾကား     
ခဲပ့ါသည္။ အခြန္ေပးေဆာငရ္ာတြင္ လက္မွတ္ႏွင့္     
တံဆိပ္တုံးရရန္အတြက္ ျမိဳ႕ေတာ္ ခန္းမသုိ႔သြားရာ၌   
လမ္းပိတ္ျခငး္၊ ကုန္က်စရိတ္မ်ားျခငး္၊ အခ်ိန္ကုန္ျခငး္     
တုိ႔ေၾကာင့္ ထိေရာက္မႈမရွိေၾကာငး္ Rio ျမိဳ႕ စာရငး္         
ကုိငလ္ုပ္ငန္း၏ ဥကၠဌျဖစ္ေသာ Tavares မွ ေျပာၾကား         
ခဲပ့ါသည္။ အခြန္ေကာက္ခံမႈစီမံခန္႔ခြျဲခငး္ကုိ ျပျဳပင္     
ေျပာငး္လ၍ဲ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ရန္ ခက္ခပဲါသည္။     
နည္းလမ္းအသစ္၌ Informaiton Technology (IT)       
နည္းပညာႏွင့္ အစိုးရက႑ ITအေကာငအ္ထည္ ေဖာ္         
ေရး စီမံခ်က္မ်ား ပါဝငေ္သာေၾကာင့္ ဆံုးရံႈးသြားေသာ       
ရလဒမ်္ားကို ေက်ာ္ လႊားႏုိငမ္ည္ ျဖစ္ပါသည္။ အစုိးရ       
က႑ လုပ္ေဆာငမ္ႈမ်ားအေပၚ ျပည္သူလူထုက ယံု       
ၾကည္မႈကငး္မဲ့ျခငး္သည္ ဘရာဇီးႏုိငင္ံတြင္ ၾကံေဳတြ႔ရ     
ေသာ   အဓိက   အခက္အချဲဖစ္ပါသည္။  

Oliveira မွ နည္းပညာအသစ္ပါဝငေ္သာ စနစ္တုိငး္       
တြင္ ျပည္သူလူထု၏ ယုံၾကည္မႈ ကငး္မဲ့ျခငး္အေပၚ       
ေက်ာ္ လႊားရမည္ ျဖစ္ေၾကာငး္ အသိအမွတ္ျပဳ ေျပာ       
ၾကားခဲပ့ါသည္။ “အၾကီးဆုံးအခက္အခကဲ ယခငစ္နစ္     
ေဟာငး္ကို အစားထုိးႏုိငမ္ယ့္ အေတာ္ သင္ေ့ကာငး္တဲ့     
စနစ္ ျဖစ္ဖုိ႔လုိတယ္။ အစုိးရ ဒါေပမယ့္ ယံုၾကည္ႏုိငရ္         
မယ္။ စနစ္က ျမန္ဆန္ရေပမယ့္ မသင္ေ့တာ္ တာ       
ကုိေတာ့ မလုိခ်ငပ္ါဘူး” ဟုေျပာၾကားပါသည္။ စနစ္       
သစ္သည္ အဓိကျမိဳ႕ၾကီးမ်ားတြင္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ား     
ေကာငး္မြန္စြာ လည္ပတ္ႏုိငရ္န္ အေထာက္အကူျပဳ     
ပါသည္။ ထို႔အျပင္ ယငး္စနစ္သည္ အေသးစား၊       
တစ္ဦးတည္းပုိင္ ကုမၸဏီမ်ား၊ ႏုုိငင္ံေတာ္ ၏ ေဒသႏၱရ       
ရုံးခြမ်ဲား ႏွင့္ လုပ္ငန္းတြငး္စာရငး္ကုိငစ္နစ္ရွိေသာ     

ႏုိငင္ံေပါငး္စံုပါဝငသ္ည့္ လုပ္ငန္းမ်ားအတြက္လည္း   
အဆငေ္ျပေစရမည္။  

အခြန္ေကာက္ခံမႈ စီမံခန္႔ခြျဲခငး္ နည္းလမ္းအသစ္၌     
နည္းပညာပုိငး္ဆုိငရ္ာ ေဆာငရ္ြက္မႈမ်ားမွာ အေရးၾကီး     
ပါသည္။ သို႔ေသာ္ နည္းပညာပုိငး္ အခက္အသဲည္       
အေကာငအ္ထည္ ေဖာ္ ျခငး္၏ တစ္ဝက္မွ်သာ ျဖစ္       
သည္။ အျခားတစ္ဝက္မွာ ယငး္စနစ္သစ္သည္     
ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၏ ဒုတိယအၾကီးဆံုးျမိဳ႕ေတာ္ ရွိ စီးပြားေရး     
လုပ္ငန္းရွငမ်္ားအတြက္ မည္သုိ႔ေဆာငရ္ြက္မည္ ဆုိ     
သည့္အခ်က္ျဖစ္သည္။ 

Rio de Janerio ျမိဳ႕သည္ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၏ လူေန           
ထူထပ္ေသာ ျမိဳ႕ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ Peas       
တြင္ ပူပန္မႈမ်ားရွိပါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၏ အၾကီးဆံုး       
ၿမိဳ႕ျဖစ္ေသာ Sao Paulo ျမိဳ႕တြင္ လြန္ခဲေ့သာ (၂)ႏွစ္           
၂၀၀၇ ခုႏွစ္၌ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္ကုိ       
စတင္ ေဆာငရ္ြက္ခဲသ့ည္။ Tavares မွ “Rio ျမိဳ႕မွာ           
Sao Pauloလုိမ်ိးဳ ေဆာငရ္ြက္ဖုိ႔လုိသည္”ဟုဆုိသည္။         
Rio de Janeiro သည္ Sao Pauloကုိ အမွီလုိက္ရန္               
အေတာ္ ေနာက္က်ေနျပီျဖစ္ပါသည္။ 

တံံု႕ျပန ္  ေဆာငရ္ြက္မႈ 

ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ Peas သည္ တာဝန္ထမ္းေဆာငစ္ဥ္ ၾကံဳ         
ေတြ႔ရေသာ အခက္အခမ်ဲားကုိ နားလည္ သေဘာ       
ေပါက္၍ ေအာငျ္မငစ္ြာေဆာငရ္ြက္ႏုိငမ္ည့္ ပုဂၢိလ္ဳမ်ား၊     
ဝန္ထမ္းမ်ားကုိ စုစည္းခဲပ့ါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၏     
အျခားျမိဳ႕မ်ားတြင္ အသံုးျပေဳသာ ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင့္       
ပံုစံကုိ နမူနာယူ၍ Peas သည္ ၎၏အဖြဲ႔ဝငမ်္ားအား         
လက္ေတြ႔က်ေသာ ကုန္ေရာငး္ခြန္ ေကာက္ခံ     
မႈစီမံခန္႔ခြျဲခငး္အတြက္ အေကာငအ္ထည္ ေဖာ္ ေဆာင္     
ရြက္မည့္ လုပ္ငန္းစဥမ်္ားကုိ ေရးဆြရဲန္ တာဝန္ ေပးခဲ့         
ပါသည္။ 

ျပျဳပင္ေျပာင္းလမဲႈ   အဖြဲ႔   ဖြဲ႔ျခင္း 

Peas သည္ မဆဲြယ္စည္းရံုးစဥက္ ကတိေပးခဲသ့ည့္       
အတုိငး္ Rio ျမိဳ႕၏ ေၾကြးျမီျပနႆာ ႏွင့္ အီလက္ထေရာနစ္           
ေျပစာစနစ္ကုိ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ရန္ အတြက္     
ကၽြမ္းက်ငသ္ူမ်ား ပါဝငေ္သာ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လေဲရး အဖြဲ႔       
ကုိ   ဖြဲ႔စည္းခဲပ့ါသည္။ 

Peas သည္ ႏုိငင္ံေရးေနာက္ခံအေျခအေနထက္၊     
စီမံခ်က္ကုိ ေခါငး္ေဆာငမ္ႈေကာငး္ျဖင့္ ေကာငး္မြန္စြာ     
ေဆာငရ္ြက္ႏုိငမ္ည့္ ပုဂၢိလ္ဳ Eduarda La Pocqueကို           
ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးအျဖစ္ ခန္႔အပ္ခဲပ့ါသည္။ La     
Pocque သည္ အစုိးရဌာနတြင္ အေတြ႔အၾကံမဳရွိခဲ့       
ေသာ္ လည္း စီးပြားေရးတြင္ ပါရဂူဘြဲ႔ရပညာရွင္     
တစ္ေယာက္ျဖစ္ျပီး၊ ဘဏ္လုပ္ငန္း ရငး္ႏွီး ျမွပ္ဳႏွံသူ       

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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အျဖစ္ (၁၁)ႏွစ္ အေတြ႔အၾကံရဳွိျပီး IT ကုပဏီတစ္ခု         
ကိုလည္း ပုိငဆ္ုိငသ္ူျဖစ္ပါသည္။ ထုိ႔အျပင္ Nota       
Carioca အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္ကုိ အေကာင္       
အထည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္ရန္ La Rocque သည္ Rio         
ျမိဳ႕၏ ကမာၻ႕ဘဏ္ေၾကြးျမီ အေမရိကန္ေဒၚလာ ၁.၀၄၅       
ဘီလီယံ (၁.၈၈ ဘီလီယံ reals) ကုိ ေျဖရွငး္ရန္           
တာဝန္ရွိပါသည္။ ၎ေခ်းေငြပမာဏသည္ ကမာၻ႔     
ဘဏ္၏ သမုိငး္ေၾကာငး္တစ္ေလွ် ာက္တြင္ စည္ပင္     
သာယာ အစိုးရသို႔ ေခ်းေပးသည့္ ေခ်းေငြမ်ားအနက္       
အမ်ားဆံုး ျဖစ္သည္။ ထုိအခ်ိန္က ယငး္ေၾကြးျမီး       4

ပမာဏသည္   Rio   ျမိဳ႕ေၾကးျမီ၏   ၂၅%   ရွိပါသည္။  

La Rocque အေနႏွင့္ အေသးစိတ္ အေကာင္         
အထည္ေဖာ္ မည့္သူတစ္ေယာက္ လုိအပ္သည့္ အ     
တြက္ ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္ေကာက္ခံရန္ ညွိႏိႈငး္ေရးမွူး     
အျဖစ္ အျငိမ္းစားယူရန္ ဆုိငး္င့ံထားေသာ Oliveira       
ကုိ ခန္႔အပ္ခဲပ့ါသည္။ Oliveira သည္ အခြန္ ေကာက္           
ခံရာတြင္ လက္ေထာက္အတြငး္ေရးမွူး ျဖစ္လာ ခဲပ့ါ       
သည္။ La Rocque သည္ Oliveira ၏ အခြန္             
ဘ႑ာဝငေ္ငြစီမံခန္႔ခြျဲခငး္ႏွင့္ အီလက္ထေရာနစ္   
ေျပစာစနစ္ ေဆာငရ္ြက္ျခငး္ တုိ႔အေပၚ အထငၾ္ကီးပါ       
သည္။ “Marcio က အကုန္တတ္တယ္” ဟု သူက           
ဆုိပါသည္။ 

Oliveira သည္ မိသားစု စားဝတ္ေနေရးေျပလည္       
ေစရန္ ေက်ာငး္မွ ထြက္ျပီးေနာက္ ေဆာက္လုပ္ေရး       
လုပ္ငန္းတြင္ တကၠသုိလ္ပညာေရး မသငၾ္ကားဘဲ     
အလုပ္လုပ္ခဲပ့ါသည္။ တပ္မေတာ္ တြင္ ၁၆ ႏွစ္ တာဝန္         
ထမ္းေဆာငခ္ဲသ့ည္။ စက္မႈဘြဲ႔ရသည္။ ထုိေနာက္     
ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး အျဖစ္ အစုိးရဌာနအတြင္     
အလုပ္လုပ္ရန္ စာေမးပြဝဲငေ္ျဖခဲသ့ည္။ Oliveira     
သည္ အခြန္စနစ္ကုိ ပိုမုိေကာငး္မြန္ေစရန္ စိတ္အား       
ထက္သန္သူ ျဖစ္ပါသည္။ ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူး       
ရုံးတြင္ အခ်ိန္ကာလတစ္ေလွ် ာက္ လုပ္ငန္း တြငက်္ယ္       
ျခငး္ မရွိသည့္အတြက္ အလုပ္မွႏႈတ္ထြက္ခဲပ့ါသည္။     
Oliveira တြင္ အရည္အေသြး တစ္ခု အျမရဲွိေနပါ         
သည္။ 

အခြန္ေကာက္ခံမႈဆုိငရ္ာ လက္ေထာက္အတြငး္ေရးမွူး   
ျဖစ္သည့္ Oliveira သည္ ေန႔စဥ္ အီလက္ထေရာနစ္         
ေျပစာကုိ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ သည့္အဖြဲ႔ႏွင့္ လက္     
တြေဲဆာငရ္ြက္ရပါသည္။ Oliveira သည္ ျမိဳ႕ေတာ္       

4   “Rio   de   Janeiro   City   Receives   US$1   Billion 
for   Growth,   Education   and   Health,”   World 
Bank, 
http://www.worldbank.org/en/news/pressrelea
se/2010/07/01/riodejaneirocityreceives1bil
liongrowth   educationhealth .  

စီမံခန္႔ခြေဲရး ႏွင့္ ႏုိငင္ံေရးသမားမ်ားအၾကားတြငလ္ည္း     
ၾကားခံအျဖစ္ အေရးၾကီးေသာ က႑မွ ပါဝငပ္ါသည္။       
Oliveira က အခြန္ဆုိငရ္ာျပျဳပငေ္ျပာငး္လမဲႈ၌ အား       
ေကာငး္၍ ထိေရာက္ေသာ သတငး္ဆက္သြယ္မႈ လုိ       
အပ္ေၾကာငး္ လက္ခံထားပါသည္။ “တစ္ဘက္ႏွင့္ တစ္       
ဘက္ နားလည္သေဘာေပါက္တာျခငး္ မတူညီရင္     
ဘာမွလုပ္လုိ႔မရဘူး” ဟု သူက ေျပာပါသည္။       
“လုပ္ငန္းစဥတ္စ္ခုလံုးက အခြန္ဆုိငရ္ာ ျပျဳပင္ ေျပာငး္       
လျဲခငး္ကုိ ကုိယ္စားျပပဳါတယ္။ အားလံုးက စနစ္သစ္       
ကို ေကာငး္တယ္၊ အသံုးျပလဳုိ႔ရတယ္လုိ႔ သိျမငလ္က္ခံ       
လာဖုိ႔ ၾကိးဳစားရမွာ ကၽြန္ေတာ္ တာဝန္ပါ”ဟု ေျပာၾကား         
ပါသည္။ 

Oliveira သည္ ၎အေပၚ La Rocque ကယံုၾကည္             
မႈအျပည့္အဝေၾကာငး္ နားလည္ပါသည္။ “သမုိငး္     
ေၾကာငး္ တစ္ေလွ် ာက္မွာ လက္ေထာက္အတြငး္ေရးမွူး     
က ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ဆီကုိ ေပါက္ေရာက္တာ ဒါ ပထမဆံုး         
အၾကိမ္ပါပ”ဲ ဟု Oliveira က ဆုိပါသည္။ Rio ျမိဳ႕၏             
အခြန္ေကာက္ခံျခငး္ ေပါငး္စပ္ေဆာငရ္ြက္ေပးသူ   
အေနႏွင့္ Oliveira သည္ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာ         
ထုတ္ေပးျခငး္အတြက္ လက္တြဲ လုပ္ကုိငရ္သူမ်ားႏွင့္     
ဆက္သြယ္ေဆာငရ္ြက္ပါသည္။ 

အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာေပးျခင္း   နည္းလမ္းသစ္ 

Rio de Janeiro ျမိဳ႕တြင္ နည္းပညာပိုငး္ဆုိငရ္ာ         
အတြက္ အထူးတလည္ ရွာေဖြရန္ မလုိပါ။ Peas ေရြး           
ေကာက္ခံရသည့္အခ်ိန္တြင္ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၌ အီလက္     
ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္ကုိ က်င္သ့ံုးခဲသ့ည္မွာ ေျခာက္       
ႏွစ္ပင္ ရွိခဲပ့ါသည္။ အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာ စနစ္       
သည္ Rio ျမိဳ႕ အခြန္ေကာက္ခံမႈ စီမံခန္႔ခြျဲခငး္အတြက္         
အဓိက   အခက္အခတဲစ္ခ ု  ျဖစ္ပါသည္။ 

ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၌ ပထမဆံုး အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာ     
စနစ္ကုိ Rio ျမိဳ႕မွ ကားျဖင္ႏ့ွစ္နာရီအၾကာ ခရီးရွိေသာ         
ျမိဳ႕ေသးတစ္ျမိဳ႕ျဖစ္သည့္ Angra dos Reis တြင္ ၂၀၀၂           
ခုႏွစ္ ကတည္းကပင္ က်င္သ့ံုးခဲျ့ပီး ျဖစ္ပါသည္။ Rio ျမိဳ႕           
ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး၏ အၾကံေပး Pedro Arroyo       
သည္ TIPLAN IT ကုမၸဏီ တြင္ အလုပ္လုပ္စဥက္ပင္           
ယငး္စနစ္ကုိ တည္ေဆာက္ျပီးျဖစ္ပါသည္။ Sao     
Paulo တြင္ ယငး္စနစ္ကုိ ၂၀၀၇ ခုႏွစ္ ကတည္းကပင္           
အသုံးျပျဳပီးျဖစ္သည္။ စနစ္မ်ားသည္ တစ္ေနရာႏွင့္     
တစ္ေနရာ ထပ္တူတူညီျခငး္မရွိေသာ္ လည္း အေကာင္     
အထည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္သူတုိ႔သည္ အခြန္ဆုိငရ္ာ     
အေျခခံစည္းမ်ဥး္မ်ားကုိ   လုိက္နာၾကပါသည္။ 

အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္သည္ “တေျဖးေျဖး ေပၚ       
ေပါက္လာတာမဟုတ္ပါဘူး။ တီထြငဆ္န္းသစ္မႈသာ   
ျဖစ္တယ္” ဟု Arroyo က ရွငး္လငး္ေျပာဆုိခဲပ့ါသည္။         
ေျပစာကုိ စာရြက္ျဖင္ေ့ပးသည့္အစား အီလက္ ထေရာ       

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
ဖိတ္ေခၚပါသည္။ 4 

mailto:iss@princeton.edu


 
 
 
နစ္ျဖင္ေ့ပးသည့္စနစ္တြင္ ေျပစာမ်ားကုိ online စနစ္       
ထသိုဲ႔ အခ်က္အလက္မ်ားျဖည့္သြငး္မည့္သူ လုိအပ္ပါ     
သည္။ စနစ္ကို သုံးစြသဲူမ်ားမွ အြန္လုိငး္တြင္ log in           
ဝင၍္ ၎တုိ႔၏ ေျပစာျဖတ္ပုိငး္ အေျခအေနကုိ စစ္         
ေဆးႏုိငသ္ည္။ ကိန္းဂဏန္းမ်ား မွန္ကန္မႈႈရွိ၊မရွိ စစ္       
ေဆးႏုိငပ္ါသည္။ ေပးေဆာငျ္ပီးအခြန္မ်ားအား စာရငး္     
ေရးသြငး္ျပီးမႈ   ရွိ၊မရွိ   စစ္ေဆးႏုိငသ္ည္။ 

အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ရာတြင္ အဓိက အခက္အခမဲွာ     
စားသံုးသူ မ်ားမွ အခ်ိန္ယူ၍ စနစ္ကုိ အမွန္တကယ္         
အသုံးျပၾဳကည့္ေစရန္ ၾကိးဳစားရျခငး္ျဖစ္ပါသည္။ ထုိသုိ႔     
အသုံးျပမဳွသာ က်သင္ေ့သာ အခြန္ပမာဏကုိ     
တြက္ခ်က္ႏုိငျ္ပီး ေရာငး္သူမ်ားသည္ အမွန္ ေပး       
ေဆာငျ္ခငး္ ရွိ၊မရွိ သိႏုိငပ္ါမည္။ Angra dos Reis ျမိဳ႕             
တြင္ စားသံုးသူမ်ား စနစ္ကုိအသံုးျပၾဳကေစရန္ ဆြဲ       
ေဆာငေ္သာအားျဖင့္ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာမ်ားကုိ     
စုေဆာငး္လ်ွင္ ေျမခြန္တြင္ ေလွ် ာ့ ေပါ့ ေပးပါသည္။     
အျခားျမိဳ႕မ်ားတြငလ္ည္း အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာ စနစ္     
ကို အသုံးျပ၍ဳ စားသံုးသူမ်ားကုိ ဆြဲေဆာငျ္ခငး္သည္       
ေရာငး္သူမ်ားကုိ ထိန္းခ်ပ္ဳရန္ အေရးၾကီးသည့္ အဓိက       
အခ်က္   ျဖစ္ပါသည္။ 

Sao Paulo ျမိဳ႕ႏွင့္ အျခားျမိဳ႕မ်ားတြငလ္ည္း အီလက္ထ         
ေရာနစ္ေျပစာစနစ္ပံုစံကုိ အသံုးျပၾဳကျပီး ေျပစာမ်ား     
စုေဆာငး္ထားေသာ စားသံုးသူမ်ားကုိ ေအာငဘ္ာေလ     
ထီျပလုဳပ္ေပး၍ ေငြသားခ်ီးျမွင္ခ့ဲပ့ါသည္။ ေအာငဘ္ာ     
ေလထီဆုမ်ားသည္ အသုံးစရိတ္ႏွင့္ ခ်ိတ္ဆက္ေန     
ေသာ ဆြေဲဆာငမ္ႈအမ်ိးဳအစားႏွင့္ မတူညီပါ။ ယငး္ကဲ့       
သုိ႔ ယူဆခ်က္ကုိ availability bias ဟု ေခၚပါသည္။           5

အနည္းစုသာ ေအာငဘ္ာေလထီ ေပါက္ေသာေၾကာင့္     
အမ်ားစုသည္ ေအာငဘ္ာေလထီအေပၚ စိတ္ဝငစ္ားမႈ     
အားနည္းႏုိငပ္ါသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ ထီေပါက္သူမ်ား၏     
အေၾကာငး္အရာမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ အခ်က္အ     
လက္မ်ားကုိ ပိုမိုသိရပါသည္။ ေအာငဘ္ာေလထီ     
စနစ္သည္ စားသံုးသူမ်ားအား ထီေပါက္ႏုိငေ္ျခကုိ     
လုိသည္ထက္ပုိ၍ ခန္႔မွန္းေစျပီး အီလက္ထေရာနစ္     
ေျပစာမ်ားကို စုစည္းေစပါသည္။ ထီေပါက္သူစာရငး္     
ေၾကျငာသည့္အခါ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္ကုိ     
လည္း   ေၾကျငာျပီးသား   ျဖစ္ေပလိမ့္မည္။ 

ႏိုင္ငံေတာ္ အဆင္ပ့ံုစ ံ

Oliveira က အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာစနစ္ကုိ ၂၀၀၇       
ခုႏွစ္ ကတည္းကပင္ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး မွ IT         

5   Kim   Ly,   Nina   Ma ž ar,   Min   Zhao,   and   Dilip 
Soman,   “A   Practitioner’s   Guide   to   Nudging,” 
Rotman   School   of   Management,   University   of 
Toronto,   15   March   2013:   18.  

မန္ေနဂ်ာ ျဖစ္သူ Adriano Cereja အတူ လက္တြဲ           
ေဆာငရ္ြက္ျပီးႏွင္ပ့ါသည္။ သူတုိ႔ႏွစ္ေယာက္သည္   
အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာစနစ္ကုိ ႏုိငင္ံအဝွမ္း တည္     
ေဆာက္ရန္ ႏိုငင္ံေတာ္ အဆင့္ အဖြဲ႔အစည္းျဖစ္ေသာ     
Association of Finance Secretaries of Capitals           
(Associa çã o Brasileira das Secretarias de         
Finan ç as das Capitais, or ABRASF) တြင္ Rio             
de Janeiro ၏ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုး မွ         
ကုိယ္စားလွယ္မ်ားအေနႏွင့္ ပါဝငၾ္ကပါသည္။ “အဖြဲ႔ဝင္     
ၿမိဳ႕တုိငး္ကကုိယ္စားလွယ္ႏွစ္ေယာက္ပုိ႔ပါတယ္ Marcio   
Luiz လိုမ်ိးဳေပါ့ ၊ တစ္ေယာက္က ITကၽြမ္းက်ငသ္ူ ျဖစ္ရ           
ပါမယ္”   ဟု   Cereja   မွ   ရွငး္လငး္   ေျပာၾကားပါသည္။ 

ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင္ပ့ံုစံသည္ကုန္က်စရိတ္သက္သာေစ
၍ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ ပုိမုိလြယ္ကူေစျပီး     
အခြန္အာဏာပုိငမ်္ားအၾကားတြငလ္ည္း သတငး္ အ     
ခ်က္အလက္မ်ား ဖလွယ္ႏိုငသ္ည္ဟု Belo Horizonte       
မွ ကုိယ္စားလွယ္ Eugenio Eustaquio Veloso         
Fernandes   ကေျပာၾကားပါသည္။  

Sao Paulo တြင္ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ေဆာင္         
ရြက္မႈမ်ားအေၾကာငး္ကုိ ABRASF အဖြဲ႔မွ ေလ့လာ       
ခြင္ရ့ၾကပါသည္။ အဖြဲ႕ဝငမ်္ားက Sao Paulo အား         
ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင္ပ့ံုစံ၏ အစျပသဳည့္ အရာအျဖစ္     
ထားရွိခဲၾ့ကပါသည္“စနစ္ရဲ႕အေကာငး္ဆံုး အရာေတြကုိ   
ေရြးခ်ယ္ျပီး ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင့္ ပံုစံ တည္ေဆာက္မယ္”       
ဟု   Cereja   က   ဆုိပါသည္။ 

Rio ျမိဳ႕၏ Nota Carioca စနစ္ မန္ေနဂ်ာ Antonio             
Arantes da Cruz က ABRASF စံႏႈန္းမ်ားသည္           
၎၏စနစ္အတြက္ အသံုးဝငေ္ၾကာငး္ ဆုိပါသည္။     
ႏုိငင္ံတကာသံုး ပံုစံမ်ားျဖစ္သည့္ (.txt ႏွင့္ .xml ဖုိင)္           
အတြက္ အခ်က္အလက္မ်ားကုိ ဆက္သြယ္ အသံုး       
ျပရဳာတြင္ လြယ္ကူျပီး “ေခါငး္ေလာငး္ပံုသ႑ာန္ မ်ဥး္       
ေကြး (bell curve) ၏ အစြန္းမွတ္ ႏွစ္မွတ္” ကုိ ကုိင္               
တြယ္ႏုိငပ္ါသည္။ စာရငး္အထုတ္သြငး္မ်ားေသာ   
ကုမၸဏီႀကီးမ်ားသည္ Nota Carioca စနစ္ႏွင့္       
အလြယ္တကူ ေပါငး္စပ္ႏုိငပ္ါသည္။ အေသးစား စီးပြား       
ေရးလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ အငတ္ာနက္ အေပၚတြင္ ဖုိင္       
မ်ားတငရ္န္ ခဏခဏမျဖစ္ႏုိငေ္သာေၾကာင့္ ေျပစာကုိ     
စာရြက္ျဖင္ ့  ယာယီထုတ္ေပးပါသည္။ 

၂၀၀၈ ခုႏွစ္ အကုန္တြင္ ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင္ပ့ံုစံကို       
အထက္ပါအဖြဲ႔မွ တည္ေဆာက္ခဲပ့ါသည္။ ယူဆခ်က္၊     
အခ်က္အလက္မ်ား ထည့္သြငး္မည့္ပံုစံ၊ စနစ္မ်ားအား     
ေပါငး္စည္းသည့္အခါ ႏွင့္ အခ်က္အလက္မ်ား သုိ       
ေလွာငသ္ိမ္းဆည္းထားသည့္ေနရာ စသည့္ တို႔သည္     
အေျခခံအုတ္ျမစ္ျဖစ္ပါသည္ သုိ႔ေသာ္ Rio de       
Janeiro ၌ Oliveira ႏွင္အ့ဖြဲ႔သည္ၿမိဳ႕၏အခြန္စည္း မ်ဥး္         

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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မ်ားႏွင္ ့  ကုိက္ညီမည့္   ပံုစံကို   ေရးဆြပဲါသည္။  

စတငအ္ေကာငအ္ထည္ေဖာ္ျခငး္ 

၂၀၀၈ ခုႏွစ္အဆုံးပုိငး္ မေရာက္ခငမ္ွာပင္ ႏိုငင္ံေတာ္       
အဆင္ပ့ံုစံ ျပီးစီးသြားခဲေ့သာ္ လည္း အီလက္ထေရာ     
နစ္ေျပစာ ထုတ္ေပးရန္ စည္ပငသ္ာယာအစုိးရတြင္     
အခက္ခရဲွိပါသည္။ “အဓိကအခက္ခကဲ ျပီးခဲတ့ဲ့ အစုိးရ       
ရဲ႕ ေနာက္ဆံုးသက္တမ္းအခ်ိန္မွာျဖစ္လုိ႔ အီလက္ထ     
ေရာနစ္ ေျပစာစနစ္အေပၚ စိတ္ဝငစ္ားမႈ အားနည္း       
တာျဖစ္တယ္။ ဘာလုိ႔လဆဲုိေတာ့ ေနာက္ထပ္ ျမိဳ႕ေတာ္       
ဝန္အသစ္ကသာ အဒဲါရဲ႕ ရလဒေ္ကာငး္ေတြရဲ႕ အက်ိးဳ       
ေက်းဇူးကုိ ခံစားရမွာျဖစ္လို႔” ဟု Oliveira က         
ဆုိပါသည္။ 

La Rocque ၏ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးရွိ Oliveira       
က အခြန္ကိစၥ အတြက္ Nota Carioca စသည့္           
အခ်ိန္မွပင္ လက္ေထာက္အတြငး္ေရးမွူးအျဖစ္ တာဝန္     
ထမ္းေဆာငခ္ဲပ့ါသည္။ Oliveira မွ ၎၏အဖြဲ႔       
software အသစ္ ဝယ္ယူျခငး္၊ အခ်က္အလက္မ်ားကုိ       
ထိန္းသိမ္းျခငး္း၊ Rio ျမိဳ႕၏ လုိအပ္ခ်က္ႏွင့္ ကုိက္ညီ         
ေသာ softwareတည္ေဆာက္ျခငး္ကိစၥရပ္မ်ားတြင္ ဦး       
ေဆာငခ္ဲပ့ါသည္။ Nota Carioca ကို အေျခခံ၍         
ျပျဳပငေ္ျပာငး္လမဲႈမ်ား   ေဆာငရ္ြက္ခဲပ့ါသည္။ 

Software   ေရြးခ်ယ္ျခင္း   ႏွင္ ့  ဝယ္ယူျခင္း 

စည္ပငသ္ာယာေရးဌာနျဖစ္သည့္အေလ်ာက္ ဘ႑ာ   
ေရး အတြငး္ေရးမွူး သည္ အစုိးရ၏ ပစၥည္းဝယ္ယူျခငး္         
လုပ္ထံုးလုပ္နည္းမ်ား ကုိ လိုက္နာရပါသည္။ သို႔ေသာ္       
အေထာက္အကူျပမဳည့္ software ကုိ ေသခ်ာေရြးယူရ       
ပါသည္။ ရံုးမွ ဝန္ထမ္းမ်ားက software မ်ားကုိ online           
ေပၚတြင္ ေသခ်ာရွာေဖြၾကပါသည္။ အခြန္ေကာက္ခံေရး     
အာဏာပုိငမ်္ား ႏွင့္ ကုမၸဏီ ၁၅ ခုကို ဖိတ္ၾကား၍           
ႏုိငငံ္ေတာ္ အဆင့္ ပံုစံႏွင့္ Rio de Janeiro ႏွင့္           
သင္ေ့တာ္ မည့္ software အေၾကာငး္ကို တငျ္ပ       
ေဆြးေႏြး အၾကံရယူခဲပ့ါသည္။ Oliveira ႏွင့္ Cereja         
ေရြးခ်ယ္ထားေသာ ကုမၸဏီမ်ားအား ၎တုိ႔၏     
software မ်ားအေၾကာငး္ကို တငျ္ပေဆြးေႏြး ေစပါ       
သည္။ တစ္ဦးခ်ငး္စီကုိလည္း လူေတြ႔ေမးျမန္းပါသည္။     
စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွိေသာ အဖြဲ႔ဝငမ်္ားႏွင့္ IT အဖြဲ႔ဝင္       
မ်ားက software ေရာငး္သူမ်ားအေပၚ သံုးသပ္ၾကပါ       
သည္။ 

ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုး မွ ေလလံေခၚယူသည့္အခါ     
တြင္ ကုမၸဏီႏွစ္ခုမွ အဆိုျပလဳႊာမ်ား တငခ္ဲပ့ါသည္။       
၎တုိ႔အနက္မွ တစ္ခုမွာ Angra dos Reis ႏွင့္ Sao             
Paulo တို႔အတြက္ software ေရးဆြဲေပးခဲေ့သာ       

TIPLAN   ျဖစ္ပါသည္။  

လုပ္ငန္းစဥမ်္ား စတငျ္ပီးေနာက္တြင္ အေကာင္     
အထည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္သူမ်ားက ပူပန္လာၾကသည္။     
ႏုိငင္ံတကာတြင္ အစိုးရမ်ား ၾကံေဳတြ႔ရေလ့ရွိေသာ     
ပစၥည္းဝယ္ယူေရးလုပ္ငန္းစဥ္ ေႏွာင္ေ့ႏွးမႈကုိ Nota     
Carioca အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္စဥတ္ြင္     
လည္း ၾကံေဳတြ႔ရပါသည္။ ပြင္လ့ငး္ျမငသ္ာမႈ၊ ျပိငဳဆ္ုိငမ္ႈ       
ဝန္းက်ငရ္ွိမႈ ႏွင့္ ကုန္က်စရိတ္သက္သာမႈ တုိ႔ကို သိရွိ         
နားလည္ေသာ္ လည္း Rio ျမိဳ႕၏ လုိအပ္ခ်က္ႏွင့္       
ကြက္တိ ကုိက္ညီမည့္ အေကာငး္ဆံုးစနစ္ မျဖစ္မွာကုိ       
ပူပန္လာၾကပါသည္။ ထုိ႔အျပင္ Rio ျမိဳ႕ပစၥည္း       
ဝယ္ယူေရး လုပ္ငန္းစဥသ္ည္လည္း အမႈႏွင့္ ရငဆ္ုိင္       
ေနရသည့္အတြက္ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ေရးအတြက္   
ေႏွာင္ေ့ႏွးေနပါသည္။ ျပည္သူလူထုမွလည္း Rio ျမိဳ႕       
အုပ္ခ်ပ္ဳေရး၏ လုပ္ေဆာငႏ္ုိငစ္ြမ္းအေပၚ ယံုၾကည္မႈ     
ကငး္မဲ့ေနခ်ိန္   ျဖစ္ပါသည္။ 

ပစၥည္းဝယ္ယူေရး စည္းမ်ဥး္စည္းကမ္းမ်ား မေသခ်ာမႈ     
အေျခအေနတြင္ အဖြဲ႔မွ ပုဂၢလိကက႑ကုိ ကမ္းလွမ္း       
ခဲပ့ါသည္။ Rio ျမိဳ႕ စီးပြားေရး လုပ္ငန္းရွငမ်္ား အစည္း           
အရံုး၏ ဥကၠဌျဖစ္သူ Antenor Leal သည္ အခြန္           
ေကာက္ခံမႈ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လေဲရး လုပ္ငန္းအား အျပည့္       
အဝ ေထာက္ခံသူျဖစ္ပါသည္။ Nota Carioca စနစ္         
သည္ ၎၏ ဆႏၵႏွင္က့ိုက္ညီပါသည္။ “အစုိးရႏွင့္       
လက္တြအဲတူလုပ္ေဆာငျ္ပီး အစုိးရရဲ႕ အရြယ္အစားကုိ     
ေလွ် ာ့ ခ်မွာျဖစ္တယ္” ဟု ဆုိပါသည္။ ၎ရည္ရြယ္       
ခ်က္သည္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားကုိ ဖိအားေပးေလ့     
ရွိေသာ အစုိးရဌာနမ်ားအား ကူညီပါက စနစ္ပုိမုိ       
ေကာငး္မြန္လာမည္ဟု Leal က ေျပာၾကားပါသည္။       
ထုိ႔အျပင္ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ားအစည္းအရံုးသည္   
Rio ျမိဳ႕၏ စီးပြားေရးအသုိက္အဝန္း (အမ်ားစုသည္       
တရားမဝင္ အေသးစားလုပ္ငန္းမ်ားျဖစ္သည္) ကုိ     
တရားဝငျ္ဖစ္ေစခ်ငသ္ည္။ Nota Carioca က       
၎အခ်က္ကုိ ေျဖရွငး္ေပးႏုိငေ္သာ နည္းလမ္း တစ္ခု       
ျဖစ္ပါသည္။  

Nota Carioca ကို အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ေဆာင္         
ရြက္ရာတြင္ ပုဂၢလိကက႑၏ ပံ့ပုိးမႈသည္ အေရးၾကီး       
ပါသည္။ ပုဂၢလိကက႑၌ အေကာငး္ဆုံး software       
ကို ေရြးခ်ယ္ႏုိငျ္ပီး အစုိးရ၏ ပစၥည္းဝယ္ယူျခငး္ အခက္         
အခမ်ဲားကုိ ေျဖရွငး္ေပးႏုိငေ္သာေၾကာင္ျ့ဖစ္ပါသည္။   
စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ား အစည္းအရံုးသည္ အီလက္     
ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္ software ကုိ TIPLAN ဆီမွ           
ဝယ္ယူရန္ Santander ဘဏ္မွ ေခ်းေငြရယူခဲပ့ါသည္။       
ထုိ႔ေနာက္ software ကို အစုိးရထံသုိ႕ ေပးလွူခဲပ့ါ         
သည္။ သုိ႔ေသာ္ TIPLAN ထံမွ ဝယ္ယူခဲေ့သာ         
software သည္ ျမိဳ႕ေတာ္ ၏ လုိအပ္ခ်က္မ်ားႏွင့္ ကုိက္         
ညီမႈရွိ၊ မရွိ ေသခ်ာေစရန္ ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူးရံုး         

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
ဖိတ္ေခၚပါသည္။ 6 

mailto:iss@princeton.edu


 
 
 
မွ ယငး္လုပ္ငန္းစဥတ္ြင္ ထထဲဝဲငဝ္ငပ္ါဝင္ ေဆာငရ္ြက္       
ေနရပါသည္။ La Rocque မွ ၎၏ ပုဂၢလိကက႑           
အေတြ႔အၾကံမ်ဳားကုိ အသုံးခ်ႏုိငပ္ါသည္။ “ကၽြန္မမွာ     
ကုိယ္ပုိင္ IT ကုမၸဏီရွိပါတယ္” ဟု သူကေျပာဆုိပါ         
သည္။ “IT က႑မွာ လုပ္ေဆာငေ္နသူတစ္ဦးျဖစ္တဲ့       
ကၽြန္မရဲ႕ အေတြ႔အၾကံေဳတြက ကုမၸဏီနဲ႔ စာခ်ပ္ဳခ်ပ္ဳတဲ့       
အခါ အသုံးဝငလိ္မ့္မယ္ ထငပ္ါတယ္” ဟု ေျပာၾကားပါ         
သည္။ 

အခ်က္အလက္မ်ားကုိ လုံျခံစဳြာ ထိန္းသိမ္းျခင္း ႏွင္ ့       
စြမ္းေဆာင္မႈ  

Nota Carioca အဖြဲ႔မွ software ဝယ္ယူစဥ္ အခက္ခဲ           
ႏွင့္ ၾကံေဳတြ႔ရပါသည္။ အဖြဲ႔ဝငမ်္ားက software       
ေရာငး္သူဘက္မွ ၎တုိ႔၏ package တြင္ အခ်က္         
အလက္မ်ား သုိေလွာငျ္ခငး္အတြက္ အစီအစဥ္ ပါဝင္       
လိမ့္မည္ဟု ထငခ္ဲၾ့ကပါသည္။ သုိ႔ေသာ္ ေနာက္ ပိုငး္         
တြင္ software ေရာငး္သူဘက္မွ hardware capa         
city အတြက္ မပါေၾကာငး္ အဖြဲ႔ဝငမ်္ားက သိရွိ         
လာခဲပ့ါသည္။ 

Nota Carioca မွ “ျပည္သူလူထုကုိ တစ္ပတ္လံုး ၂၄           
နာရီ” ေဆာငရ္ြက္ေပးရန္လိုအပ္သည့္အတြက္ အခ်က္     
အလက္မ်ား အသံုးျပမဳႈ ႏွင့္ သုိေလွာငမ္ႈသည္       
အေရးၾကီးပါသည္ ဟု Cereja မွ ေျပာၾကားပါသည္။         
အခ်က္အလက္မ်ားကုိ လံုျခံုစြာ ထိန္းသိမ္း ထားႏုိငရ္       
မည္ ျဖစ္ျပီး မီးေဘး၊ ေရေဘး ႏွင့္ ခုိးမႈ တုိ႔မွလည္း             
ကာကြယ္ႏုိငရ္ပါမည္။ နည္းပညာပုိငး္ဆုိငရ္ာ ပူပန္မႈ     
မ်ားထက္ အစုိးရ၏ တာဝန္ခံႏုိငမ္ႈမွာ အေရးၾကီးပါ       
သည္။ “လူထုကကၽြန္ေတာ္ တုိ႔ရဲ႕ ဝန္ေဆာငမ္ႈ ေကာငး္၊         
မေကာငး္ စနစ္မွာ ဘာေတြပါလဆဲုိတာနဲ႔ ဆံုးျဖတ္ေပး       
ပါလိမ့္မယ္”   ဟု   ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။ 

စည္ပငသ္ာယာအစုိးရပုိင္ ကုန္က်စရိတ္ ၁၄ မီလီယံ       
ဘရာဇီးေငြ (အေမရိကန္ေဒၚလာ ၈ မီလီယ)ံ ရွိေသာ         
IT ဝန္ေဆာငမ္ႈေပးသူ IPLANRIO ကုိ ျမွင္တ့ငျ္ခငး္         
သည္ အေကာငး္ဆုံးျဖစ္မည္ဟု အဖြဲ႔က ဆံုးျဖတ္လုိက္       
ၾကပါသည္။ IPLANRIO သည္ စည္ပငသ္ာယာေရး       
ဌာန အေတာ္ မ်ားမ်ားအတြက္ ေျမခြန္ စာရငး္မ်ား ႏွင့္         
အရအသုံးခန္႔မွန္းေျခေငြစာရငး္ ေရးဆြျဲခငး္တုိ႔အတြက္   
ေဆာငရ္ြက္လွ် က္ရွိပါသည္။ IPLANRIO ႏွင့္ အလုပ္       
လုပ္ျခငး္ျဖင့္ အခ်က္အလက္မ်ားကုိ ျမိဳ႕ေတာ္ ခန္းမတြင္     
ထိန္းသိမ္းရာ၌ လုံျခံမဳႈ ရွိပါသည္ (ဥပေဒေၾကာငး္အရ       
လုိအပ္ခ်က္ျဖစ္သည္)။ software ဒီဇုိငး္ ေရးဆြျဲခငး္       
ႏွင့္ အခ်က္အလက္မ်ားကို သိုေလွာငျ္ခငး္ကုိ တာဝန္       
သီးသန္႔စီ ခြထဲားျခငး္သည္ လုံျခံုေရးအတြက္ ေကာငး္       
သည္ဟု TIPLAN ၏ IT မန္ေနဂ်ာျဖစ္ေသာ         
Fernando Braga မွ ေျပာၾကားပါသည္။ TIPLANက           
စနစ္ကို တည္ေဆာက္ႏုိငပ္ါသည္ သုိ႔ေသာ္ အခ်က္       

အလက္မ်ား ရရွိမည္မဟုတ္ပ။ IPLANRIO က       
အခ်က္အလက္ ရရွိႏုိငသ္ည္ သုိ႔ေသာ္ system တည္         
ေဆာက္တာကုိ နားလည္မည္ မဟုတ္ပါ။ ထုိသုိ႔       
ခြျဲခားထားသည္က ႏွစ္ဖြဲ႔စလံုးအတြက္ ပုိခက္ခဲ ေစပါ       
သည္။  

Software   ကုိ   ျပန္လွန္ခ်ိန္ညိွျခင္း 

၂၀၁၀ ခုႏွစ္ အစပုိငး္တြင္ အဖြဲ႔မွ အီလက္ထေရာနစ္         
ေျပစာ software ကုိ Rio ျမိဳ႕ႏွင္က့ုိက္ညီေအာင္ ခ်ိန္ညွိ           
ေရးဆြခဲဲပ့ါသည္။ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး ကို     
စံုစမ္းစစ္ေဆးေသာ Alexandre Calvert က       
ABRASF ၏ ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင္ပ့ံုစံတြင္ အေျခခံ       
ရပါမည္ သုိ႔ေသာ္ ျမိဳ႕တစ္ျမိဳ႕စီအတြက္ ကုိက္ညီမည့္ပံုစံ       
ေရးဆြရဲန္   အေရးၾကီးေၾကာငး္   ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။  

Sao Paulo တြငက်္င္သ့ံုးေသာ စနစ္ ႏွင့္ Nota           
Carioca စနစ္ တုိ႔၏ ကြျဲပားခ်က္မ်ားကုိ ေအာက္တြင္         
ေဖာ္ ျပထားပါသည္။ 

● ဆုေငြပမာဏ  Sao Paulo ၌ စားသံုးသူ           
တစ္ဦးခ်ငး္စီတုိငး္၏ ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္ ၃၀%     
ကုိ ေျမခြန္ထသဲို႔ေပါငး္ထည့္ေပးသည္။ Rio     
de Janeiro တြင္ ၁၀%ျဖစ္ပါသည္။ Rio           6 7

ျမိဳ႕တြင္ ဘ႑ာေရးအခက္အခဲ မျဖစ္ေစရန္     
မက္လံုးကို အနည္းငယ္သာ သတ္မွတ္ျခငး္     
ျဖစ္သည္ ဟု La Rocque က ေျပာၾကား           
ပါသည္။ TIPLAN မွ Braga က Rio ျမိဳ႕၏             
ဘ႑ာေရးအေပၚ စုိးရိမ္ပူပန္မႈေၾကာင့္ မက္     
လံုးအနည္းငယ္သာ သတ္မွတ္ျခငး္သည္ စား     
သံုးသူမ်ားအား ေျပစာစုေဆာငး္ရန္ ဆြဲ     
ေဆာငႏ္ုိငျ္ခငး္   မရွိဟု   ဆုိပါသည္။ 

● ေပးေခ်မႈမ်ားကုိ ဘဏ္စာရငး္ထသဲုိ႔ ေရးသြငး္     
ျခငး္  Rio de Janeiro ႏွင့္ Sao Paulo               
ႏွစ္ျမိဳ႕ စလံုးတြင္ စားသံုးသူမ်ားအား ၎တုိ႔၏       
ေပးေခ်မႈမ်ားကုိ ဘဏ္စာရငး္မ်ားထသဲို႔ တုိက္     
ရိုက္ေပးသြငး္ေစပါသည္။ မူလပံုစံအရ စား     
သံုးသူမ်ားသည္ ေျမခြန္အေပၚတြင္ ေလွ် ာ့ ေပါ့     
ေပးျခငး္ကုိ ဆုေၾကးအျဖစ္ ရရွိၾကသည္။     
ဘဏ္စာရငး္သုိ႔ ေပးသြငး္ေစျခငး္သည္ ေျမ၊     
အိမ္ရာပုိငဆ္ုိငသ္ူမ်ားသာမက ျပည္သူလူထု   

6   For   the   original   text   of   Sao   Paolo’s   law   see: 
http://nfpaulistana.prefeitura.sp.gov.br/arquivo
s/legislacao/Lei14097   2005.pdf 
7   “Introduction   to   Nota   Fiscal   Carioca,”    The 
Brazil   Business,    14   Dec   2012, 
http://thebrazilbusiness.com/article/introduction
tonotafiscalcarioca  

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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တစ္ရပ္လံုးကုိပါ ဆုေၾကးခံစားေစသည့္ စနစ္     
ျဖစ္ပါသည္။ 

● ေအာငဘ္ာေလထီ  Rio de Janeiro ႏွင့္           
Sao Paulo ျမိဳ႕ႏွစ္ျမိဳ႕စလုံးတြင္ ေအာငဘ္ာ       
ေလထီကို အပိုေဆာငး္ မက္လံုးအျဖစ္     
သတ္မွတ္ပါသည္။ သုိ႔ေသာ္ Sao Paulo       
တြင္ ၅၀ ဘရာဇီးေငြ (အေမရိကန္ ၂၁         
ေဒၚလာ) တန္ဖုိးရွိေသာ အီလက္ထေရာနစ္     
ေျပစာ အတြက္ ထီတစ္ေစာင္ ေပးပါသည္။       8

Nota Carioca စနစ္တြငမ္ူ ေျပစာမ်ား၏       
တန္ဖုိးေပၚ မူတည္ျခငး္မဟုတ္ဘဲ ထီေစာင္     
မ်ား ေပးမည္ဟု Oliveria က ဆံုးျဖတ္ခဲပ့ါ         
သည္။ Rio ျမိဳ႕အတြက္ ယငး္ဆံုးျဖတ္ခ်က္       9

သည္အေရးၾကီးပါသည္။ စားသံုးသူမ်ားသည္   
အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာမ်ားကို အေသးစား   
ဝယ္ယူမႈအတြက္လည္း စုေဆာငး္ၾကပါ   
သည္။ ယငး္သို႔ ေဆာငရ္ြက္ရျခငး္၏ အဓိက       
ရည္ရြယ္ခ်က္မွာ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားကုိ   
Rio ျမိဳ႕အခြန္ေဆာငေ္စျပီး၊ အခြန္ကုိ ႏႈန္းထား       
နည္းနည္းႏွင့္ အခြန္ဝငေ္ငြမ်ားမ်ား ရရွိရန္     
ျဖစ္ပါသည္။ 

● ေရာငး္သူ မ်ားအတြက္ မက္လုံး  Rio de           
Janeiro တြင္ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာမ်ား       
စုေဆာငး္ေပးေသာ ဝန္ေဆာငမ္ႈေပးသူမ်ား   
အား ဆုေၾကးမေပးပါ။ Sao Paulo တြငမ္ူ         
ႏုိငင္ံေတာ္ အဆင့္ အေသးစား ကုမၸဏီမ်ား     
စာရငး္တြင္ စာရငး္သြငး္သူမ်ားအား ၁၀%     
ေလ်ွာ့ ေစ်း   ေပးပါသည္။  

● ကုန္ပစၥည္းအခြန္ ႏွင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္ တုိ႔       
ကို ေပါငး္စပ္ျခငး္  ကုန္ပစၥည္းအခြန္ႏွင့္ ဝန္         
ဝဆာငမ္ႈအခြန္တို႔ကို ေပါငး္စည္းျခငး္ကုိ Sao     
Paulo ႏွင့္ အျခားျမိဳ႕မ်ားတြင္ ေဆာငရ္ြက္ပါ       
သည္။ ယငး္ကဲ့ သုိ႔ ေပါငး္စည္းျခငး္သည္     
စားသံုးသူမ်ား မည္သို႔ ဆုေၾကးရႏုိငမ္ည္     
မည္သည့္အရာမ်ားကုိ တုိးတက္ ေကာငး္မြန္     
ေအာင္ ေဆာငရ္ြက္ႏိုငမ္ည္ ႏွင့္ စနစ္အ       
ေၾကာငး္ ျပညသူလူထုမွ သိရွိေစရန္ မည္သို႔       
ျမွင္တ့ငႏ္ုိငမ္ည္တို႔ကို အက်ယ္တဝင့္ သိႏုိင္     
ပါသည္။ Rio de Janeiro ျမိဳ႕ႏွင့္ Rio de             
Janerio ျပည္နယ္တြင္ ထုိသုိ႔မ လုပ္ေဆာင္       

8   For   the   rules   see: 
http://nfpaulistana.prefeitura.sp.gov.br/sorteio.
asp  
9   See   the   original   text   of   Nota   Carioca 
(endnote   1   above)   and   also: 
https://notacarioca.rio.gov.br/sorteio/sorteios.a
spx.  

ႏုိငပ္ါ။ 

Rio ျမိဳ႕ အဖြဲ႔တြင္ (၁) အခြန္ဆုိငရ္ာမူဝါဒမ်ား ႏွင့္ လုပ္             
ငန္းစဥမ်္ားကုိ နားလည္ေသာ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လေဲရး     
အတြက္ တာဝန္ရွိသည့္ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ     
အဖြဲ႔ဝငမ်္ား၊ (၂) Nota Carioca စနစ္ကို ရွိျပီးႏွင့္ IT             
စနစ္ထသဲို႔ ေပါငး္စပ္ျခငး္၊ အခ်က္အလက္မ်ား ေရး       
သြငး္ျခငး္ ႏွင့္ သုိေလွာငျ္ခငး္တုိ႔ကုိ ေဆာငရ္ြက္မည့္       
IPLANRIO မွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ (၃) ျမိဳ႕ေတာ္ ၏         
လုိအပ္ခ်က္မ်ားႏွင္အ့ညီ software ကို ခ်ိန္ညွိမည့္       
TIPLAN   မွ   ပုဂၢိလ္ဳမ်ား   ပါဝငပ္ါသည္။ 

ထုိကဲ့ သုိ႔ အေျခခံမတူညီသူမ်ားျဖင့္ ဖြဲ႔စည္းထားေသာ     
အဖြဲ႔ျဖစ္သျဖင့္ အျမငက္ြလဲမဲႈမ်ား ရွိေသာ္ လည္း ၎တုိ႔       
သည္ အဆငေ္ျပေခ်ာေမြ႕စြာ အတူတကြ ေဆာငရ္ြက္       
ႏုိငသ္ည့္ အခ်က္ (၃) ခ်က္ ရွိပါသည္။ ပထမအခ်က္မွာ           
အဖြဲ႔သံုးဖြဲ႔စလံုးသည္ ရံုးခန္းတစ္ခန္းထ၌ဲ ေန႔စဥ္ အတူ       
တကြ ေဆာငရ္ြက္ရပါသည္။ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး     
ရံုး ႏွင့္ IPLANRIO တုိ႔မွ အဖြဲ႔ဝငမ်္ားက software ႏွင့္             
ပတ္သက္၍ ျပငဆ္ငလ္ုိသည့္အေၾကာငး္အရာမ်ားကုိ   
IT ကၽြမ္းက်ငသ္ူကုိ ခ်က္ခ်ငး္ ရွငး္ျပႏုိငပ္ါသည္။ ထုိ႔         
ေနာက္ software ျပျဳပငမ္ႈမ်ားကုိ လက္ငငး္ စမ္းသပ္         
ႏုိငပ္ါသည္။ 

ဒုတိယအခ်က္မွာ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ အဖြဲ႔     
ဝငမ်္ားသည္ ၎တုိ႔ ကၽြမ္းက်ငမ္ႈမ်ား ႏွင့္ တာဝန္         
သီးသန္႔ရွိျပီးျဖစ္သည္။ “စနစ္ကို အတည္ျပေဳပးရတဲ့     
တာဝန္ရွိတယ္။ တစ္ေယာက္က စနစ္အေပၚမွာ အၾကံ       
ရယူတယ္။ တစ္ေယာက္က စနစ္ မွတ္ပံုတငတ္ာကုိ       
တာဝန္ယူတယ္။ အျခားတစ္ေယာက္က အခ်က္အ     
လက္နဲ႔ ဆုိငတ္ာကို တာဝန္ယူတယ္။ တစ္ေယာက္စီ       
တုိငး္က သူ႔ တာဝန္နဲ႔သူျဖစ္တယ္” ဟု Calvert က           
အခြန္စံုစမ္းေရးမွူးအား ေျပာၾကားပါသည္။ တာဝန္မ်ား     
ကုိ ရွငး္လငး္စြာ ခြေဲဝထားျခငး္ေၾကာင့္ ဝန္ထမ္း တစ္ဦး         
ခ်ငး္စီသည္ တက္ၾကြစြာလုပ္ေဆာငေ္သာေၾကာင့္ ထိ     
ေရာက္မႈလည္း ရွိသည္ဟု ထပ္ေလာငး္ေျပာဆုိပါ     
သည္။ 

တတိယအခ်က္မွာ TIPLAN မွ software ကုိ ေရးဆြဲ           
ရာတြင္ ျပလဳြယ္ေျပာငး္လယ္နည္းလမ္းျဖင့္ ေရးဆြပဲါ     
သည္။ နည္းပညာပုိငး္ဆုိငရ္ာ ညႊန္ၾကားေရးမွူးျဖစ္သူ     
Braga မွ ၎၏ကုမၸဏီသည္ Manifesto for Agile           
Software ဖြံ႔႔ျဖိးဳေရးအတြက္ ေဆာက္ရြက္ခဲဖ့ူးသည္ဟု     
ေျပာၾကားပါသည္။ ယငး္နည္းလမ္းျဖင့္ တစ္ဦးခ်ငး္စီ     10

၏ ဦးစားေပးမ်ား၊ software ေရးဆြျဲခငး္၊ သုံးစြသဲူမ်ား         

10   “Manifesto   for   Agile   Software   Development,” 
22   April   2014,    http://agilemanifesto.org .  

 
ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
ဖိတ္ေခၚပါသည္။ 8 
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ႏွင့္ ပူးေပါငး္ျခငး္၊ ေျပာငး္လသဲင္သ့ည္မ်ားကုိ ေဆာင္       
ရြက္ျခငး္တို႔ကုိ ေဆာငရ္ြက္ပါသည္။ TIPLAN ၏       
ေအာငျ္မငရ္ျခငး္သည္ အေျဖရွာျခငး္ကုိ ဦးတည္ေသာ     
နည္းလမ္းေၾကာင့္ ျဖစ္သည္ဟု Barga မွ အသိအ         
မွတ္ျပဳ ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။ ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူး       
ရုံး မွ ဝန္ထမ္းမ်ား ႏွင့္ TIPLAN မွ software             
engineers မ်ားက စနစ္ကို အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ရန္       
ေမ်ွာ္ လင္ၾ့ကါပသည္။ 

System   ကို   စတင္အသုံးျပျဳခင္း 

ကုမၸဏီမ်ားအား မိမိတုိ႔ဆႏၵအေလ်ာက္ မွတ္ပံုတငႏ္ုိင္     
ရန္အတြက္ ၂၀၁၀ ခုႏွစ္ ေမလတြင္ Nota Carioca           
စနစ္ကုိ စတငခ္ဲပ့ါသည္။ ကုမၸဏီအၾကီးမ်ား မျဖစ္မေန       
မွတ္ပုံတငရ္မည့္လုပ္ငန္းစဥကို္ စတငသ္ည့္အခ်ိန္၌   
၂၀၀၉ ခုႏွစ္အတြက္ အခြန္ဘ႑ာဝငေ္ငြကုိ သတ္မွတ္       
ခဲပ့ါသည္။ ၾသဂုတ္လ (၁) ရက္ေန႔တြင္ ဘ႑ာေရး         
အတြငး္ေရးမွူးက ဘရာဇီးေငြ ၂၄၀၀၀၀ (အေမရိကန္       
ေဒၚလာ ၁၃၆၀၀၀) ႏွင္ညီ့မွ် ေသာ ကုမၸဏီအားလံုးကုိ       
မွတ္ပုံတငေ္စခဲပ့ါသည္။ ႏုိဝငဘ္ာလ (၁) ရက္ေန႔တြင္       
ဝငေ္ငြနည္း၍ အခြန္ကငး္လြတ္ခြင္မ့ရေသာ ကုမၸဏီ     
မ်ားကုိ မွတ္ပံုတငေ္စခဲပ့ါသည္။ ဒီဇငဘ္ာလ (၁) ရက္         
ေန႔တြင္ က်န္ကုမၸဏီအားလံုးကုိ မွတ္ပံုတငေ္စခဲပ့ါ     
သည္။ 

software ဒီဇုိငး္ ေရးဆြျဲခငး္ကို တစ္ဆင္ျ့ပီးတစ္ဆင့္       
ေဆာငရ္ြက္ၾကပါသည္။ software အငဂ်္ငန္ီယာမ်ား     
က ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရုံး ႏွင့္ IPLANRIO မွ         
အဖြဲ႔ဝငမ်္ားႏွင့္ software ေရးဆြစဲဥက္ာလ တစ္       
aလ်ွာက္ လက္တြေဲဆာငရ္ြက္ပါသည္။ ABRASF ၏       
ႏိုငငံ္ေတာ္ အဆင္ပ့ံုစံ မွ ေကာငး္သည့္ အခ်က္မ်ားယူ၍၊       
TIPLAN software ၏ ယခငအ္ေတြ႔အၾကံမ်ဳားအေပၚ       
သငခ္န္းစာယူေသာေၾကာင့္ အခက္အခၾဲကီးမားမႈ မရွိ     
ဟု Rio ႏွင္ကို့က္ညီေအာင္ ျပန္လည္မြမ္းမံျခငး္ Nota         
Carioca အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ျခငး္တုိ႔တြင္ ပါဝင္     
ေဆာငရ္ြက္သူမ်ားက   ဆုိပါသည္။ 

စတငအ္ေကာငအ္ထည္ေဖာ္ မႈတြင္ ဆက္သြယ္ေရးႏွင့္   
ပတ္သက္သည့္ အစီအစဥမ်္ားစြာ ပါဝငပ္ါသည္။ စီးပြား       
ေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ားႏွင့္ အစည္းအေဝးေပါငး္မ်ားစြာ   
ျပလဳုပ္ခဲေ့ၾကာငး္၊ စနစ္ကိုမည္သုိ႔အလွမ္းမွီ ေၾကာငး္၊     
မည္သို႔ ေျပစာမ်ားကို ထုတ္ေပးေၾကာငး္ Oliveira က         
ရွငး္လငး္ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။  

ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူးရံုးကုိ ကူညီေသာအားျဖင့္     
Oliveria မွ Rio de Janeiro ၏ စာရငး္ကိုငမ်္ား သမဂၢ               
၏ ပထမဆံုး ဒုတိယ ဥကၠဌ ျဖစ္ခဲဖ့ူးသူ Tavares ႏွင့္             
ပူးေပါငး္ခဲပ့ါသည္။ Tavares သည္ ေျပာငး္လမဲႈကုိ       
ေထာက္ခံအားေပးေသာ္ လည္း အလွျပငဆ္ုိင၊္ ယာဥ္     
ရပ္နားေနရာမ်ား စသည့္ အေသးစား လုပ္ငန္း       

မ်ားအတြက္ ေျပစာအမ်ားအျပားထုတ္ေပးရျခငး္ကုိ   
ကန္႔ကြက္ပါသည္။ Nota Carioca စနစ္ သုိ႔မဟုတ္         
အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ရာတြင္ ၾကံုေတြ႔ရမည့္ အခက္     
အခမ်ဲားကုိလည္း   ကန္႔ကြက္ပါသည္။ 

Tavares မွ စာရငး္ကုိငမ်္ားသမဂၢႏွင့္ ဆက္သြယ္       
ေမးျမန္း၍ ယငး္အခ်က္မ်ားကုိ Oliveira အား ေျပာျပျ         
ပီး သူမ၏ အဖြဲ႔ဝင္ ဝန္ထမ္းမ်ားအား အသိေပးခဲပ့ါ         
သည္။ “စာရငး္ကုိငတ္စ္ေယာက္ကို အလွမ္းမွီျခငး္ဟာ     
ကုမၸဏီေပါငး္မ်ားစြာကို အလွမ္းမီခ်ငး္ႏွင့္ အတူတူပျဲဖစ္     
တယ္” ဟု ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ Calvert က         
ေျပာၾကားပါသည္။ 

စာရငး္ကုိငဆ္ုိသည္မွာျမိဳ႕အတြငး္ရွိ စီးပြားေရးလုပ္ငန္း   
မ်ားႏွင့္ ေန႔စဥအ္လုပ္လုပ္ ေနရေသာ ဝန္ထမ္းမ်ား       
ျဖစ္ျပီးစနစ္အသစ္၏ အက်ိးဳေက်းဇူးမ်ားႏွင့္ လုပ္ေဆာင္     
ခ်က္မ်ားကုိ ေျပာျပႏုိငသ္ူမ်ား ျဖစ္သည္။ Tavares       
သည္ Oliveira၊ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ ဝန္       
ထမ္းမ်ား၊ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ား ႏွင့္ အတူ အစည္း         
အေဝးေပါငး္မ်ားစြာ တက္ေရာက္ခဲပ့ါသည္။ ယငး္     
အစည္းအေဝးမ်ားအား ေကာငး္မြန္စြာ ေဆာငရ္ြက္     
က်ငး္ပႏုိငခ္ဲျ့ပီး ၂၀၁၀ ခုႏွစ္ ၾသဂုတ္လတြင္ က်ငး္ပ         
ေသာ အစည္းအေဝးတစ္ခုတည္းတြငပ္င္ တက္ေရာက္     
သူ   ၇၀၀   ရွိခဲသ့ည္ဟ ု  Tavares   မွ   ေျပာၾကားပါသည္။ 

စီးပြားေရးလုပ္ငန္းတုိငး္ အထူးသျဖင့္ စားသံုးသူအမ်ား     
အျပားႏွင့္ ထိေတြ႔ရေသာ အေသးစား (ယာဥရ္ပ္နားခ       
ေကာက္ခံသည့္ လုပ္ငန္းမ်ားကဲ့ သုိ႔) စီးပြားေရး လုပ္ငန္း       
မ်ားသည္ Nota Carioca စနစ္တြင္ အလြယ္တကူ         
ပါဝငႏ္ုိငျ္ခငး္မရွိဟု Calvert က ေျပာၾကားပါသည္။       
စီးပြားေရး ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္ေသာ လုပ္ငန္းၾကီး     
မ်ားသည္ အီလက္ထေရာနစ္ေျပစာစနစ္၏ အက်ိးဳ     
ေက်းဇူးကို   ခ်က္ခ်ငး္သိျမငႏ္ုိငၾ္ကပါသည္။  

အစုိးရက စနစ္အသစ္အေၾကာငး္ကုိ ႏိုငင္ံသားမ်ားအား     
အသိေပးေျပာၾကားရန္ အေရးၾကီးပါသည္။ ကုမၸဏီ     
အမ်ားအျပားသည္ အျခားကုမၸဏီမ်ားအတြက္ အလုပ္     
လုပ္ေနၾကေသာ္ လည္း customer တစ္ဦးခ်ငး္စီအ     
တြက္ တုိက္ရုိက္ဝန္ေဆာငမ္ႈေပးၾကေသာ ကုမၸဏီ     
မ်ားလည္း ရွိပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ႏုိငင္ံသားမ်ားမွ       
စနစ္သစ္ကို မည္သုိ႔အသံုးျပရဳမည္၊ ေျပစာကို မည္သုိ႔       
ေတာငး္ခံရမည္ ႏွင့္ မည္သည့္ဆုေၾကးမ်ား ျပန္ရ       
မည္ကို သိရွိရန္ လုိအပ္ပါသည္။ ႏုိငင္ံသားမ်ားအား       
စနစ္အေၾကာငး္ အသိပညာေပးျခငး္ကုိ “ရုပ္ျမငသ္ံ     
ၾကား၊ ေၾကာ္ ျငာဘုတ္မ်ား သတငး္စာမ်ားမွတစ္ဆင့္     
မီဒီယာ အစီအစဥ”္ အေပၚတြင္ အေျခခံသည္ဟု       
Cavlert   မွ   ေျပာၾကားပါသည္။ 

   ယေန႔အေျခအေနတြင္   ဆက္လက္တုိးတက္မႈ 

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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Nota Carioca စနစ္ကို အခြန္ဘ႑ာေကာက္ခံမႈ စီမံ         
ခန္႔ခြေဲရး၏ အေျခခံအုတ္ျမစ္အျဖစ္ ဘ႑ာေရး     
အတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ စတင္ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္     
သည့္ ကာလမွစ၍ အသုံးျပခဳဲပ့ါသည္။ “Nota Carioca         
က ေျပစာတစ္ခုတည္း ထုတ္ေပးတဲ့ စနစ္မဟုတ္ပါဘူး၊     
အခြန္ေကာက္ခံျခငး္ စီမံခန္႔ခြမဲႈအတြက္လည္း   
ျဖစ္ပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ္ တုိ႔ဟာ စနစ္ထမဲွာ ဝန္ေဆာငမ္ႈ       
အသစ္ေတြ ထပ္ထည့္ျပီး ပုိေကာငး္ေအာင္ လုပ္       
ေဆာငေ္နပါတယ္၊ စာရြက္စာတမ္းေတြကုိ အေျခခံျပီး     
လုပ္ေနတဲ့ အလုပ္ကုိ လုံးဝမလုပ္ေတာ့ တဲ့ အေျခအေန     
အထိ ေမွ် ာ္ မွန္းထားပါတယ္” ဟု Calvert က         
ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။  

ႏိုငငံ္သားမွ ေဆာက္လုပ္ေရးပစၥည္းမ်ား မွတ္ပံုတင္     
ျခငး္ဆိုငရ္ာ အခ်က္အလက္မ်ား၊ Rio de Janeiro         
ျပည္နယ္၏ အခ်က္အလက္မ်ားႏွင့္ ပတ္သက္၍ အခြန္       
ထမ္းေဆာငျ္ခငး္အေပၚ ကိုယ္တိုငဆ္န္းစစ္သည့္ စာ     
အုပ္ကုိလည္း Nota Carioca စနစ္တြင္ ထည့္သြငး္         
ထားပါသည္။  

Nota Carioca စနစ္အတြငး္မွာပင္ ထပ္ျဖည့္မည့္အ       
ခ်က္မ်ားကို အသုံးျပသဳူမ်ားအၾကား သိရွိေစရန္ ေဆာင္       
ရြက္ရာတြင္ လြယ္ကူပါသည္။ အနာဂတ္၌ စနစ္ကုိ ပိုမုိ         
ေကာငး္မြန္ေစရန္ ေဆာငရ္ြက္မည့္ လုပ္ငန္းစဥမ်္ား     
တြင္ အခြန္ဆုိငရ္ာ စံုစမ္းစစ္ေဆးေရး ၏ ဘ႑ာေရး         
ဆုိငရ္ာမွတ္တမ္းႏွင့္ ေငြေၾကးလုပ္ငန္းမ်ားအေပၚ အခြန္     
ထမ္းေဆာငျ္ခငး္ ဆန္းစစ္သည့္ မွတ္တမ္းမ်ား ထပ္မံ       
ျဖည့္သြငး္ခဲပ့ါသည္။ 

အခက္အခမ်ဲားကုိ   ေက်ာ္ လႊားျခငး္ 

အခြန္ႏႈန္းနည္းေသာ ေနရာမ်ားႏွင့္ ျပည္နယ္ျမိဳ႕အ     
ၾကား ဆက္သြယ္မႈ တို႔သည္ Nota Carioca ျပျဳပင္           
ေျပာငး္လေဲရးအဖြဲ႔အတြက္   အခက္အချဲဖစ္ပါသည္။ 

ဘ႑ာေရးနိဗၺာန္ဘုံ 

ဘရာဇီးႏုိငင္ံတြင္ ဗဟုိခ်ပ္ဳကုိငမ္ႈေလ်ွာ့ သည့္ နည္းလမ္း     
ျဖင့္ အခြန္ဘ႑ာဝငေ္ငြဆုိငရ္ာ မူဝါဒ ႏွင့္ စီမံခန္႔ခြျဲခငး္         
တုိ႔ကို ေဆာငရ္ြက္ျခငး္ေၾကာင့္ ေဒသႏၱရအစိုးရမ်ား     
သည္ အျပိငဳအ္ဆုိင္ အခြန္ႏႈန္းထားကုိ ေလွ် ာ့ သည့္       
အတြက္ ျပည္တြငး္အခြန္ပမာဏ နည္းပါးခဲပ့ါသည္။     
Nota Carioca စနစ္၏ မန္ေနဂ်ာျဖစ္သူ Curz က           
အခြန္ႏႈန္းထားနည္းျခငး္ကုိ “ဘ႑ာေရးနိဗၺာန္ဘံု”   
အျဖစ္ တငစ္ားေျပာဆုိခဲသ့ည္။ Rio de Janeiro ၏           
ျပငပ္တြင္ တည္ရွိေနေသာ ျမိဳ႕ငယ္ေလးမ်ားသည္     
အခြန္ႏႈန္းထား အနည္းငယ္သာ သတ္မွတ္၍ စီးပြား       
ေရးလုပ္ငန္းမ်ားအား ဆြေဲဆာငခ္ဲပ့ါသည္။ ထုိေနရာ     
မ်ားတြင္ မွတ္ပံုတငေ္သာ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားသည္     
Rio တြင္ ေရာငး္ေသာအရာမ်ားမွာ အခြန္ႏႈန္းထား       

နည္းေသာ ေနရာမ်ားတြင္ ထုတ္လုပ္သည္ဟုဆုိကာ     
Rio သုိ႔ ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္ ေပးေဆာငရ္န္ ေရွာငၾ္က         
ပါသည္။ Oliveria မွ ယငး္အေျခအေနကုိ “tax war”           
ဟု ေျပာဆုိပါသည္။ ထုိသုိ႔ ဘ႑ာေရး နိဗၺာန္ဘံု         
မ်ားသည္ Rio ျမိဳ႕၏ အခြန္ေပးေဆာငမ္ႈလုပ္ငန္းကုိ       
ထိခုိက္ပါသည္။ သုိ႔ေသာ္ ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူး       
ရံုးမွ အခက္အခမ်ဲား ေက်ာ္ လႊားရန္ Nota Carioca         
စနစ္   ကို   အသံုးျပခဳဲပ့ါသည္။ 

၂၀၀၇ ခုနွစ္တြင္ Rio de Janeiro ျမိဳ႕၌ CEPOM             
ဟုေခၚေသာ စနစ္ကုိ အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ခဲပ့ါသည္။     
Rio ျမိဳ႕ျပငပ္တြင္ အေျခစုိက္ေသာ္ လည္း ျမိဳ႕တြင္ မွတ္ပံု         
တငရ္န္ အၾကံးဳဝငေ္သာ ကုမၸဏီမ်ားအား မွတ္ပံု တင္         
ရန္ သတ္မွတ္ခဲပ့ါသည္။ အီလက္ထေရာနစ္ ေျပစာ       
စနစ္စတငအ္ေကာငအ္ထည္ေဖာ္ သည္ႏွင့္ ဘ႑ာေရး   
အတြငး္ေရးမွူးရံုးသည္ CEPOM ဆုိငရ္ာ အခ်က္       
အလက္မ်ားကုိ Nota Carioca ၏ အခ်က္အလက္         
မ်ားႏွင့္ အျပန္အလွန္ ညႊန္းျပႏုိငခ္ဲၾ့ကပါသည္။ Rio de         
Janeiro ျမိဳ႕ျပငပ္တြင္ အေျခစုိက္၍ CEPOM ၌         
မွတ္ပံုတငရ္န္ ျငငး္ဆုိေသာ ကုမၸဏီမ်ားကုိ Rio       
စည္ပငသ္ာယာေရး အစုိးရသည္ ယငး္ကုမၸဏီမ်ား၏     
ဝန္ေဆာငမ္ႈကုိ အသံုးျပေဳသာသူမ်ားထံမွ ဝန္ေဆာငမ္ႈ     
အခြန္   ေကာက္ခံခဲပ့ါသည္။ 

ကုမၸဏီမ်ားသည္မည္သည့္ေနရာတြငအ္ေျခစုိက္ သည္   
မဆုိ Rio ျမိဳ႕တြင္ ေပးေဆာငရ္မည့္အခြန္ကုိ ေရွာင၍္         
မရႏုိငေ္တာ့ ေခ်။ ကုမၸဏီမ်ားထံမွ ေကာက္ခံရေသာ     
အခြန္မ်ားသည္ ရလဒအ္ေနနွင့္ သံုးဆ ျမင္တ့က္လာ       
ေၾကာငး္ Cruz မွ ေျပာၾကားပါသည္။ အခြန္ ေရွာငခ်္င္           
ေသာ ကုမၸဏီအမ်ားအျပားသည္ Rio de Janeiro         
ျမိဳ႕သို႔   ျပန္လည္   ေရႊ႕ေျပာငး္လာၾကသည္။  

ျမိဳ႕ ႏွင္ ့ ျပည္နယ္အၾကား ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈႏွင္ ့       
ျပည္သူလူထု၏   သိရွိမႈ 

Rio ျမိဳ႕ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ ဝန္ေဆာငမ္ႈ ႏွင့္         
ကုန္စည္အေပၚတြင္ အခြန္ေပးေဆာငမ္ႈမ်ားႏွင့္ ပတ္     
သက္သည့္ နားလည္မႈလြေဲသာအခ်က္မ်ားကုိ ေျဖရွငး္     
ရာတြင္ အနည္းငယ္သာ ေအာငျ္မငပ္ါသည္။ Rio ျမိဳ႕၌         
စားသုံးသူမ်ားသည္ ၎တုိ႔ေပးေဆာငေ္သာ ဝန္     
ေဆာငမ္ႈအခြန္အေပၚ credit ရရွိၾကပါသည္။ Rio de         
Janerio ျပည္နယ္မွ ေကာက္ခံေသာ ကုန္ပစၥည္း       
အေပၚ ကုန္ေရာငး္ခြန္ သည္ credit မေပးပါ။ ဝန္           
ေဆာငမ္ႈ၏ အဓိပၸာယ္ဖြင္ဆ့ုိခ်က္မွာ ရွငး္လငး္မႈမရွိပါ။     
ဥပမာ  စားေသာက္ဆုိငမ္ွအစားအစာမ်ားဝယ္ယူ ျခငး္       
သည္ သာမာန္အားျဖင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈျဖစ္ေသာေၾကာင့္     
ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္အေပၚတြင္ credit ရမည္ဟု ေမွ် ာ္       
လင္ႏ့ုိငပ္ါသည္။ သို႔ေသာ္ ဘရာဇီးႏုိငင္ံတြင္ ထုိကဲ့ သုိ႔       
စားေသာက္ဆုိငမ္ွ အစားအစာကုိ ကုန္စည္အခြန္ အ       

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
ဖိတ္ေခၚပါသည္။ 10 
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ျဖစ္   သတ္မွတ္သည္။ 

ထုိကဲ့ သု႔ိ ရွငး္လငး္မႈမရွိျခငး္ေၾကာင့္ စားေသာက္သူမ်ား     
အထူးသျဖင့္ Nota Carioca မွ credit ရမည္ဆုိေသာ           
ေမ်ွာ္ လင္ခ့်က္ရွိေသာႏုိငင္ံသားတစ္ဦးခ်ငး္စီႏွင့္ ေျပာဆုိ   
ဆက္သြယ္ရာတြင္ ခက္ခပဲါသည္။ လက္ေတြ႕တြင္     
အခ်ိဳ႕သာ   credit   ရရွိျပီး   အခ်ိဳ႕မွာ   မရရွိပါ။  

ျမိဳ႕ေတာ္ ၏ ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္ႏႈန္းထားကုိ ၅% အျဖစ္       
သတ္မွတ္၍ ကုန္စည္အခြန္ကို ယငး္ထက္ ျမင္မ့ားစြာ       
သတ္မွတ္ပါသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈ အခြန္       
ေပၚတြင္ ဆုေၾကးျပန္ရမႈမွာ ကုန္စည္ခြန္ေပၚတြင္ ျပန္ရ       
မည့္ ဆုေၾကးထက္နည္းပါသည္။ ဆုေၾကးနည္းေသာ     
ေၾကာင့္ စားသုံးသူမ်ား အတြက္ ဝန္ေဆာငမ္ႈကို       
အသုံးျပသဳည့္အခါတိုငး္တြင္ ေျပစာေတာငး္မႈ နည္းပါး     
ပါသည္။ Rio အစုိးရမွ ဆုေၾကးကုိ ျမွင္ေ့ပးသင္သ့ည့္         
သုိ႔ေသာ္ ထိုကဲ့ သုိ႔ျမွင္တ့ငျ္ခငး္ကို အခြန္ဝငေ္ငြ နည္းပါး       
လာသည့္   အခ်ိန္မွသာ   ေဆာငရ္ြက္သင္ပ့ါသည္။  

ကုန္စည္ခြန္ ႏွင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈခြန္ တုိ႔ကုိ ျမိဳ႕ႏွင့္ ျပည္နယ္           
အုပ္ခ်ုပ္ေရးတုိ႔ ပူးတြ၍ဲ ေပါငး္စပ္ေျပစာစနစ္အျဖစ္     
သတ္မွတ္ေသာေၾကာင့္ Sao Paulo ျမိဳ႕တြင္ ထုိကဲ့ သုိ႔         
အခက္အခမ်ဲိးဳ မၾကံခဳဲရ့ပါ။ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္ အလယ္ပုိငး္မွ         
စတင၍္ Rio de Janeiro ျမိဳ႕တြင္ ယငး္ကဲ့ သုိ႔ ေပါငး္စပ္             
လုပ္ေဆာငသ္ည့္   အေျခအေနသုိ႔         မေရာက္ရွိေသးပါ။ 

ရလဒမ်္ားကုိ   ဆနး္စစျ္ခငး္ 

Rio de Janeiro ျမိဳ႕တြင္ Peas ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္အျဖစ္           
တာဝန္စတငထ္မ္းေဆာငသ္ည့္(၂)ႏွစ္အတြငး္အီလက္ 
ထေရာနစ္ ေျပစာစနစ္သုိ႔ ကူးေျပာငး္ေဆာငရ္ြက္ခဲၾ့က     
ပါသည္။ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ ျမိဳ႕ေတာ္ ၏     
ဝန္ေဆာငမ္ႈအခြန္အေပၚေကာက္ခံသည့္ စီမံခန္႔ခြမဲႈကုိ   
Nota Carioca စနစ္သုိ႔ ၂၀၁၀ ခုႏွစ္တြင္ လႊေဲျပာငး္           
ခဲပ့ါသည္။ 

၂၀၁၄ ခုႏွစ္ အလယ္ပုိငး္၌ Nota Carioca စနစ္တြင္           
ေရာငး္သူ ၁၄၃၆၃၇ မွတ္ပံုတငျ္ပီး စားသံုးသူ ၄၉၉၂         
၃၅ မွ မွတ္ပံုတငၾ္ကပါသည္။ ၂၀၁၀ ခုနွစ္ မွ ၂၀၁၄             
ခုႏွစ္ ဧျပီလအထိတြင္ ေျပစာေပါငး္ ၄၀၀ မီလီယံ         
အထက္ ထုတ္ခဲျ့ပီးျဖစ္ပါသည္။ Nota Carioca ၏         
ပငမ္ လကၡဏာမွာ အျခားအခြန္အမ်ိးဳအစားမ်ားႏွင့္     
အျခားေငြေၾကးဆုိငရ္ာ ဝန္ေဆာငမ္ႈလုပ္ငန္းမ်ားအား   
digital စနစ္ျဖင့္ လုပ္ေဆာငရ္ာတြင္ စံျပနမူနာ       
ျဖစ္လာျခငး္ပင ္  ျဖစ္ပါသည္။ 

Rio de Janeiro သည္ Sao Paulo တြင္             
ၾကံေဳတြ႔ခဲေ့သာ အမွားမ်ား ႏွင့္ အေတြ႔အၾကံမ်ဳားကုိ       
သငခ္န္းစာ ရယူႏုိငခ္ဲပ့ါသည္။ ဥပမာ  Rio ျမိဳ႕တြင္           
ဆုေၾကးႏႈန္းထား နည္းျခငး္ေၾကာင့္ ဘ႑ာေရးဆုိငရ္ာ     

အခက္အခမ်ဲားကုိ ေရွာငရ္ွားႏုိငခ္ဲပ့ါသည္။ Sao Paulo       
တြင္ အခက္အခၾဲကံရဳျခငး္မွာ ဆုေၾကးေပးမႈကုိ ရက္       
ေရာေသာေၾကာင့္ ျဖစ္သည္ဟု La Rocque မွ ေျပာ           
ၾကားခဲပ့ါသည္။ 

ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ ဝန္ထမ္းမ်ားက အလွျပင္     
ဆိုငႏ္ွင့္ ယာဥရ္ပ္နားခေကာက္ခံေသာ လုပ္ငန္းမ်ား     
ကဲ့ သုိ႔ေသာ အေသးစား စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားက     
Nota Carioca စနစ္ကုိ အသံုးျပရဳန္ ေႏွာင္ေ့ႏွးၾက         
သည္ဟု သံုးသပ္ပါသည္။ အေသးစား စီးပြားေရး       
လုပ္ငန္းမ်ားသည္ မ်ားေသာအားျဖင့္ မွတ္ပံုတငေ္လ့     
မရွိဟု ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး La Rocque က         
ေျပာၾကားပါသည္။ Rio ျမိဳ႕ တြင္ ထုိကဲ့ သုိ႔လုပ္ငန္းမွာ         
အနည္းငယ္သာျဖစ္သည္။ သုိ႔ေသာ္ Nota Carioca       
၏ အခြန္ႏႈန္းအနည္းငယ္ႏွင့္ အခြန္ဝငေ္ငြမ်ားစြာ     
ရရွိမႈအတြက္ အဟန္႔အတားျဖစ္ေစပါသည္။ Nota     
Carioca စနစ္ ေၾကာင့္ ဝန္ေဆာငမ္ႈက႑ကို ေျပာငး္         
လႏဲုိငခ္ဲပ့ါသည္။ သုိ႔ေသာ္ ဆုေၾကးမက္လံုးကုိ စီးပြား       
ေရးလုပ္ငန္းအခ်ိဳ႕က   စိတ္ဝငစ္ားမႈ   မရွိေသးပါ။ 

အစုိးရက႑ ႏွင့္ ပုဂၢလိက က႑ ႏွစ္ရပ္စလံုးမွ         
စနစ္အေပၚ ခ်ီးမြမ္းေျပာဆုိၾကပါသည္။ ဘ႑ာေရး     
အတြငး္ေရးမွူးရံုးတြငး္တြငပ္င္ ကနဦးအစတြင္ ရာထူး     
ငယ္ ေအာက္ေျခဝန္ထမ္းမ်ားမွ စနစ္ကုိ ဆန္႔က်င္       
ၾကသည္။ “အဒဲါအစမွာ ျဖစ္တာပါ။ ဒီေန႔အ ခ်ိန္မွာ         
သူတုိ႔က စနစ္ကုိ ေတာ္ ေတာ္ ၾကိက္ဳေနၾကပါျပီ။     
စနစ္ေၾကာင့္ သူတုိ႔ရဲ႕အလုပ္ကုိ ပိုျပီးလြယ္ကူေစတယ္     
လို႕ သံုးၾကတယ္။” ဟု Cruz က ဆုိပါသည္။ “အဒဲီ             
စနစ္က စာရြက္စာတမ္းေတြနဲ႔လုပ္ရတဲ့ အလုပ္ကုိ နည္း     
ေစၿပီး အလုပ္ဖိစီးမႈကုိလည္းေလ်ာ့ ေစတယ္” ဟု     
စာရငး္ကုိငမ်္ားသမဂၢ၏ ဥကၠဌ Tavares ကဆုိပါ       
သည္။ Rio ျမိဳ႕ ကုန္သည္ၾကီးမ်ားအစည္းအရံုး၏ ဥကၠဌ         
ျဖစ္သူ Leal ကလည္း အစိုးရအရြယ္အစား ေလွ် ာ့ ခ်ျပီး         
စီးပြားေရးလုပ္ငန္းရွငမ်္ား အသုိက္အဝန္းကို ကူညီခ်င္     
သည့္   ၎၏   ရည္ရြယ္ခ်က္လည္း   ေအာငျ္မငသ္ည္။ 

Tavares မွ Nota Carioca စနစ္သည္ စီးပြားေရး           
လုပ္ငန္းမ်ားအေပၚတြင္ ထိေရာက္မႈရွိေသာ္ လည္း   
အခ်ိန္ကုန္သက္သာသည္ဆုိသည့္ အခ်က္ကုိ သက္     
ေသျပႏုိငျ္ခငး္ မရွိဟု ဆုိပါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ       
တစ္ဝွမ္းလံုး၌ စီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားမွ အခြန္ေပး     
ေဆာငရ္ာတြင္ ၾကာခ်ိန္မွာ ၂၀၀၈ ခုႏွစ္ႏွင့္ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္           
အတြငး္ မေျပာငး္လပဲါ။ ပ်မ္းမွ် နာရီေပါငး္ ၂၆၀၀         
ႏွစ္စဥၾ္ကာျမင္သ့ည္။ ျမိဳ႕တစ္ျမိဳ႕ စနစ္တစ္ခု ျဖစ္ေသာ္       11

လည္း ၾကာခ်ိန္နာရီမွာ မေျပာငး္လပဲါ။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ယငး္         
အခ်က္ကုိ ပုိမုိေကာငး္မြန္ေစရန္ တစ္ႏုိငင္ံလုံးအတြက္     

11   “Doing   Business   2014:   Economy   Profile: 
Brazil.”   International   Bank   for   Reconstruction 
and   Development/World   Bank,   2013:   70. 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လုိအပ္ပါသည္။ 

Nota Carioca တစ္ခုတည္းျဖင့္ Rio de Janerio           
တစ္ျမိဳ႕လုံး၏ ဘ႑ာေရးဆိုငရ္ာ အခက္အခမ်ဲားကုိ     
မေျဖရွငး္နုိငေ္သာ္ လည္း ယငး္သည္ အေရးၾကီးသည့္     
စနစ္ ျဖစ္ပါသည္။ Nota Carioca မွ ၂၀၁၀ ခုႏွစ္             
ဇူလိုငလ္မွ ၂၀၁၃ ခုႏွစ္ ဇူလုိငလ္အတြငး္ အက်ိးဳ         
အျမတ္ေပါငး္ ၆၈၆ မီလီယံ (အေမရိကန္ေဒၚလာ ၃၉၃         
မီလီယံ) ရရွိေၾကာငး္ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ     
၂၀၁၃ ခုႏွစ္ ၾကဂုတ္လတြင္ ထုတ္ျပန္ ေျပာၾကား         
ခဲပ့ါသည္။ အစီရငခ္ံစာတြင္ “အခြန္ဘ႑ာဝငေ္ငြ ရရွိမႈ       
အဆင့္ အျမတဲမ္း ျမင္တ့က္သြားသည္”  ဟု ေကာက္       12

ခ်က္ခ်ပါသည္။ သုိ႔ေသာ္ Nota Carioca အစီအ         
စဥေ္ၾကာင့္ တိုးတက္ေျပာငး္လလဲာေသာ အခြန္ဘ႑ာ     
သည္ စီးပြားေရးဖြံ႔ျဖိးဳတုိးတက္မႈေၾကာင့္ တိုးတက္လာ     
သည္   ဟူေသာ   အခ်က္ကုိ   ခြျဲခားျပရန္   ခက္ခပဲါသည္။ 

အခြန္ဘ႑ာဝငေ္ငြ တိုးတက္လာေစရန္ ေဆာငရ္ြက္မႈ     
ေၾကာင့္ ကုန္က်စရိတ္လည္း သိသာစြာ ျမင္တ့က္လာ       
ပါသည္။ ကုန္သည္ၾကီးမ်ားအစည္းအရံုးမွ software     
ေပးလွူခဲေ့သာ္ လည္း စည္ပငသ္ာယာအစုိးရမွ လုပ္ငန္း     
ေဆာငရ္ြက္စရိတ္ကို က်ခံရပါသည္။ ထုိ႔အျပင္     
အခ်က္အလက္မ်ား ထိန္းသိမ္းသုိေလွာငရ္န္ ၂၀၁၄     
ခုႏွစ္တြင္ IPLANRIO အတြက္ ဘရာဇီးေငြ ၁၀         
မီလီယံ (အေမရိကန္ေဒၚလာ ၅ မီလီယ)ံ အရ အသံုး           
ခန္႔မွန္းေျခေငြစာရငး္မွ   က်ခံခဲရ့ပါသည္။ 

အက်ိးဳေက်းဇူးမ်ား 

အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ မႈ ျမန္ဆန္သည္။ အခက္အခဲ     
နည္းသည္။ ပုဂၢလိကက႑မွ Nota Carioca ၏         
အေကာငအ္ထည္ေဖာ္ ေဆာငရ္ြက္မႈသည္ ေအာငျ္မင္     
သည္ဟု တုံ႕ျပန္ေျပာဆုိၾကသည္။ Rio de Janeiro ၏           
ျပျဳပငေ္ျပာငး္လမဲႈမ်ားထမဲွ သိသာထငရ္ွားေသာ ေဆာင္     
ရြက္မႈတစ္ခု ျဖစ္သည္။ အုပ္ခ်ပ္ဳေရးမွ ၾကံေဳတြ႔ေန       
ရေသာ အခက္အခမ်ဲားစြာကုိ မည္သည့္အတြက္     
ေၾကာင္ ့  ေျဖရွငး္ရေၾကာငး္   သိရွိႏို္ ငသ္ည္။ 

● Nota Carioca စီမံခ်က္၊ IT အေဆာက္အဦ         
ရငး္ႏွီးျမွပ္ဳႏွံမႈ ႏွင့္ software ဝယ္ယူေရးတုိ႔       
ကုိ ေဆာငရ္ြက္ရာတြင္ အေရးၾကီးေသာ     

12   Municipial   Secretariat   for   Finance,   City   of 
Rio   de   Janeiro,    Nota   Carioca:   Impactos 
Financeiros   Diretos   Ap ó s   3   anos   de 
Implanta çã o   (Nota   T é cnica   No.   03),    August 
2013,  
http://www.rio.rj.gov.br/documents/91253/fd44
8404625041ec9fc3f98480e17cb1  
 

က႑မွာ ျမိဳ႕ေတာ္ ဝန္ Eduardo Peas ႏွင့္         
ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူး Eduarda La     
Rocque တုိ႔၏ ဦးေဆာငမ္ႈ ျဖစ္ပါသည္။       
၎တုိ႔၏ ကတိကဝတ္ခံမႈေၾကာင့္ အခြန္     
ေကာက္ခံမႈ လက္ေထာက္အတြငး္ေရးမွူး   
Marcio Luiz Oliveira သည္ အာဏာ         
အျပည့္အဝ ရရွိ၍ အဖြဲ႔သားမ်ားႏွင့္ မိတ္ဘက္       
အဖြဲ႔မ်ားအေပၚ တာဝန္ခံပါသည္။ Nota     
Carioca ကို လမ္းေၾကာငး္မွန္ ေရာက္ေစရန္       
Oliverira ၏ ဦးေဆာငမ္ႈႏွင့္ ကတိကဝတ္ခံ       
မႈသည္လည္း   အေရးၾကီးပါသည္။ 

● Nota Carioca ေအာငျ္မငရ္ျခငး္၏ အဓိက       
အေၾကာငး္အရငး္မွာ ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္မႈ   
ထိေရာက္ျခငး္ေၾကာင့္ ျဖစ္ပါသည္။ ဘရာဇီး     
ႏုိငင္ံ ျမိဳ႕မ်ားရွိ ဘ႑ာေရးအတြငး္ေရးမွူးရံုး     
မ်ားသည္ ABRASF မွ တဆင့္ ႏုိငင္ံေတာ္         
အဆင့္ ပံုစံကုိ အတူတကြ လက္တြဲ တည္         
ေဆာက္ၾကပါသည္။ Rio de Janeiro       
ကုန္သည္ႀကီးမ်ားအစည္းအရံုး သည္လည္း   
software ဝယ္ယူရန္ အေရးၾကီးေသာ     
ေငြေၾကး ပ့ံပုိးမႈမ်ား ေပးခဲပ့ါသည္။ စာရငး္       
ကုိငမ်္ားသမဂၢသည္လည္းစနစ္ကုိပိုမိုေကာငး္ 
မြန္ေစရန္ အၾကံဥာဏ္မ်ား ေပးခဲပ့ါသည္။     
သံုးပြင့ဆ္ုိငအ္ဖြဲ႔မွလည္း software ကုိ အတူ       
တကြ   ေရးဆြၾဲကပါသည္။  

● Rio de Janeiro ႏွင့္ အျခားျမိဳ႕မ်ားသည္         
Angra dos Reis ႏွင့္ Sao Paulo တုိ႔၏             
အေတြ႔အၾကံမ်ဳားအေပၚတြငသ္ငခ္န္းစာယူႏုိင ္
ေသာ အက်ိးဳေက်းဇူးရရွိခဲပ့ါသည္။ ယငး္စနစ္     
မ်ားကိုၾကည့္ျခငး္အားျဖင့္ စီီးပြားေရး လုပ္ငန္း     
ရွင္ အသုိက္အဝန္းမွ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လျဲခငး္ကုိ     
ေတာင္တ့ေနေၾကာငး္   ယူဆႏုိငပ္ါသည္။ 

● စနစ္၏ဒီဇုိငး္ကို အေလးထား၍ ဘ႑ာေရး     
အတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ Rio de Janeiro ႏွင့္         
ဆီေလ်ာ္ သည့္ မူဝါဒ ႏွင့္ လုပ္ငန္းစဥမ်္ားကုိ       
စနစ္တက် တည္ေဆာက္ႏုိငေ္ၾကာငး္ ေတြ႔ရွိ     
ရပါသည္။ ယငး္သည္ အျခားစနစ္မ်ားႏွင့္     
လည္း အနာဂတ္တြင္ ခ်ိတ္ဆက္ေဆာငရ္ြက္     
ႏုိငသ္ည့္ အေျခခံ စံပံုစံတစ္ခုလည္းျဖစ္ပါ     
သည္။ 

● ဘ႑ာေရး အတြငး္ေရးမွူးရံုးမွ Nota     
Carioca စနစ္ကုိ အခြန္ဘ႑ာ ေကာက္ခံ       
ျခငး္စီမံခန္႔ခြမဲႈႏွင့္ စနစ္ကုိ တုိးတက္ ေကာငး္       
မြန္ေစရန္ ၾကိးဳပမ္းမႈတုိ႔အတြက္ အသံုးျပ၍ဳ     
ေရရွည္တြင္ စာရြက္စာတမ္းအနည္းငယ္သာ   
အသံုးျပေဳသာ အခြန္စနစ္ ျဖစ္တည္ေရး အ       
တြက္ ယငး္စနစ္ကုိ အုတ္ျမစ္အျဖစ္ ေအာင္       
ျမငစ္ြာ   တည္ေဆာက္ႏုိငခ္ဲပ့ါသည္။ 
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Peas ဦးေဆာငသ္ည့္ အုပ္ခ်ပ္ဳေရးသည္ ျပည္သူ       
လူထုမွ အစုိးရအေပၚ ယုံၾကည္မႈကငး္မဲ့ျခငး္၊ အုပ္ခ်ုပ္       
ေရးႏွင့္ လူထုအၾကား အျပန္အလွန္နားလည္မႈ ဆုိငရ္ာ       
အခက္အခမ်ဲားကို ေျဖရွငး္ျခငး္ထက္ အခြန္ဘ႑ာ     
ဝငေ္ငြ တိုးျမွင္ႏ့ုိငခ္ဲ၍့ အေလအလြင္ျ့ဖစ္မႈကိုလည္း     

ထိန္းသိမ္းႏုိငခ့္ပဲါသည္။ သုိ႔ေသာ္ Nota Carioca       
သည္ ၿမိဳ႕အုပ္ခ်ပ္ဳေရးႏွင့္ ျပည္သူလူထုအၾကား     
ဆက္သြယ္ ေပါငး္စပ္မႈအတြက္ တစံုတရာ ျဖစ္ႏိုင္       
ေသာေၾကာင့္ ေရရွည္တြင္ ျပည္သူလူထုမွ အုပ္ခ်ပ္ဳေရး       
အေပၚ   ယံုၾကည္နားလည္မႈ   တုိးျမင္လ့ာပါလိမ့္မည္။ 

 

ဇယားကြက္   (၁)   အစီအစဥ္   ေရးဆြျဲခင္း၊   အေလ့အထမ်ားႏွင့္   မက္လံုးမ်ား 

အခြန္စနစ္တစ္ခု၏ ဒီဇုိငး္ေရးဆြျဲခငး္သည္ အခြန္ႏွင္ပ့တ္သက္၍ လုိက္နာရမည့္ အခ်က္ ႏွစ္ခ်က္ကုိ သိရွိနားလည္ရန္             
လုိအပ္ပါသည္။ ပထမအခ်က္မွာ အခြန္ထမ္းမ်ားသည္ အခြန္ေပးေဆာငရ္ျခငး္၏ ဆုိးက်ိးဳ ေကာငး္က်ိးဳကို ခ်ိန္ဆ၍             
စဥး္စားဆံုးျဖတ္ၾကပါလိမ့္မည္။ အခြန္ထမ္းမ်ားသည္ အခြန္ေပးေဆာငျ္ခငး္ေၾကာင့္ အက်ိးဳအျမတ္မ်ား (ဥပမာ            
ပညာေရး၊ လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး) ျပန္ရႏုိငသ္ည္ဟု ယုံၾကည္လ်ွင္ အခြန္ေပးေဆာငၾ္ကမည္ ျဖစ္ပါသည္။           
အခြန္ထမ္းမ်ားသည္ အခြန္အာဏာပုိငမ်္ားက ၎တုိ႔ကို စံုစမ္းစစ္ေဆးႏိုငသ္ည္ဟု ယံုၾကည္လွ် ငလ္ည္း အခြန္ေပး           
ေဆာငၾ္ကပါသည္။ ဘရာဇီးႏုိငင္ံ၌ အစုိးရ၏ ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာငမ္ႈ လုပ္ငန္းမ်ားအေပၚ ျပည္သူလူထုမွ ယံုၾကည္မႈ             
ကငး္မဲ့ၾကပါသည္။ မ်က္ေမွာက္ေခတ္ေရးရာမ်ားကုိ ေဟာေျပာေရးသားသူတစ္ဦးမွ အစိုးရအား “ေသြးမရွိ ေသာ           
ေၾကာက္မက္ဖြယ္သတၱဝါ” ဟု တငစ္ားေျပာဆုိခဲပ့ါသည္။ Oliveria မွ Rio de Janerio တြင္ အခြန္စနစ္သည္                   13

ေခတ္ႏွင္ေ့လ်ာ္ ညီျခငး္မရွိဘဲ စာရငး္စစ္ႏွင့္ စံုစမ္းစစ္္ေဆးသူတုိ႔ကုိလည္း ယံုၾကည္စိတ္ခ်ႏုိငျ္ခငး္ မရွိေၾကာငး္         
ေျပာၾကားခဲပ့ါသည္။ 

ဒုတိယအခ်က္မွာ အခြန္ထမ္းမ်ားသည္ လူထုအၾကားအမ်ားက အခြန္ေပးေဆာငရ္မည္ဟု လက္ခံလွ် င္ အခြန္ေပး           
ေဆာငၾ္ကပါသည္။ အခြန္ထမ္းမ်ားသည္ ၎တုိ႔ အခြန္ေပးေဆာငျ္ခငး္ေၾကာင့္ ခ်ီးမြမ္းခံရလွ် င္ (သုိ႔မဟုတ္ အခြန္မေပး             
ေဆာငပ္ါက ကဲ့ ရဲ႕ခံရလွ် င)္ အခြန္ေပးေဆာငၾ္ကပါသည္။ အခြန္ေပးေဆာငျ္ခငး္ေၾကာင့္ လူထုအသုိက္အဝန္းမွ ခ်ီးမြမ္းမႈ           
ထက္ အခြန္ေပးေဆာငေ္သာေၾကာင့္ ပိတိျဖစ္မႈ  သုိ႔မဟုတ္ အခြန္မေဆာငသ္ည့္အတြက္ အျပစ္ရွိသည္ဟု ခံစားရမႈ               
ျဖစ္ႏိုငပ္ါသည္။ O Globo သတငး္ေထာက္ Beck မွ လူထုအၾကား လူမူေရးအရ အခ်ငး္ခ်ငး္ဖိအားေပးျခငး္ေၾကာင့္                 
အခြန္ေပးေဆာငျ္ခငး္သည္ ၂၀၀၀ ခုနွစ္အစတြင္ Rio ျမိဳ႕ႏွင့္ တစ္ႏိုငင္ံလံုး၌ အားနည္းသည္ ဟု ဆုိပါသည္။                 14

13   “Public   spending   in   Brazil:   Bloated,   wasteful,   rigid   and   unfair.”    The   Economist ,   2   September   2004, 
http://www.economist.com/node/3156437.  
14   “The   Cambridge   Handbook   of   Psychology   and   Economic   Behaviour,”   Alan   Lewis,   ed.   Cambridge 
University   Press,   2008:305.  
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ဘရာဇီးႏုိငင္ံတြင္ စားသံုးသူအမ်ားစုမွာ ဝန္ေဆာငမ္ႈမ်ားအတြက္ ေျပစာေတာငး္ယူေလ့မရိွပါ။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ေရာငး္သူမ်ား           
စာရငး္အမွန္ေရးသြငး္ျခငး္   နည္းပါးပါသည္။  
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ေအာငျ္မငေ္သာ လူ႔အဖြဲ႔အစည္းမ်ားအတြက္ တီထြငဆ္န္းသစ္မႈမ်ား (Innovations For Successful SocietiesISS)             
အစီအစဥက္ ၿဖစ္ရပ္နမူနာ ေလ့လာထားမႈမ်ားႏွင့္ အျခားထုတ္ေ၀မႈမ်ားကို သတ္မွတ္လမ္းညႊန္ခ်က္မ်ားႏွင္ညီ့ေသာ         
ေအာက္္ေဖာ္ ျပပါအသုံးျပမဳႈအတြက္ ကုန္က်စရိတ္မရွိေစဘဲ ရရွိႏိုငပ္ါသည္။ ISS အခ်က္အလက္သိုမွီးရာ website           
ကိုစိတ္ကူးအႀကံဥာဏ္မ်ား၏ ဘဏ္တစ္ခုအျဖစ္ အသံုးျပရဳန္ ရည္ရြယ္ၿပီး၊ မတူညီေသာ ျပျဳပငေ္ျပာငး္လေဲရး           
နည္းဗ်ဟဴာမ်ား၏ အားနည္းခ်က္၊ အားသာခ်က္မ်ားကိုလက္ေတြ႔က်င့သ္ံုးေနသူမ်ားႏွင့္ ပညာသငဆ္ုရေက်ာငး္သား       
မ်ားက သုံးသပ္ႏိုငရ္န္ႏွင့္ ဆက္စပ္စဥး္စားရမည့္အေၾကာငး္အရာမ်ား၏ အက်ိးဳသက္ေရာက္မႈမ်ားကို ခ်ိန္ဆႏိုင္ရ္န္္         
ျဖစ္ပါသည္။ ျဖည့္စြက္လိုေသာေခါငး္စဥမ်္ားႏွင့္ စဥး္စားရန္ေမးခြန္းမ်ား၊ ျပငဆ္ငခ်္က္မ်ား၊ ၿဖစ္ရပ္နမူနာ ေလ့လာ           
ခ်က္မ်ားကုိ မည္သုိ႔အသံုးျပလ်ဳက္ရွိသည္ စသည့္ စာဖတ္သူ၏ တုန္႔ျပန္မႈမ်ားကို ISS က ႀကိဆဳိုပါသည္။               
iss@princeton.edu .  

အသုံးျပရဳန္သတ္မွတ္ခ်က္မ်ား 

ISS၏ websiteမွ မည္သည့္စာရြက္စာတမ္းကိုမဆို လက္ခံရယူျခငး္မျပမဳီ၊ အသံုးျပမဳည့္သူမ်ားသည္         
ထိုစာရြက္စာတမ္းမ်ားရရွိႏိုုငေ္စရန္ သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားကိုဖတ္႐ႈ၍ သေဘာတူလက္ခံရမည္ျဖစ္သည္။ သတ္မွတ္       
ခ်က္မ်ားတြင္  www.princeton.edu/successfulsocieties ႏွင့္ Princeton တကၠသိုလ္မွ ရရွိႏိုငသ္ည့္ သတငး္             
အခ်က္မ်ားကုိအသံုးျပလဳုိသည့္ မည္သူမဆိုႏွင့္ Princeton တကၠသိုလ္အၾကားတြင္ ဥပေဒဆိုငရ္ာ သေဘာ တူညီခ်က္             
တစ္ခုပါ၀ငပ္ါသည္။  

ဤသတငး္အခ်က္အလက္မ်ားကိုလႊေဲျပာငး္လက္ခံရယူျခငး္ သို႔မဟုတ္ အသံုးခ်ျခငး္ျပလဳုပ္ရာတြင္ အသံုးျပသဳူ       
မ်ားအေနျဖင့္ 

(က) website မွ လႊေဲျပာငး္လက္ခံရယူထားသည့္ စာရြက္စာတမ္းကို အေမရိကန္ႏိုငင္ံမူပိုင္ ခြင့ဥ္ပေဒ           
(Title   17,   United   State   Code)   ျဖင္ ့  ကာကြယ္ထားေၾကာငး္သိရွိၾကပါသည္။  

(   ခ   ) ၎စာရြက္စာတမ္းမ်ားကိုပညာေရးႏွင့္ သက္ဆိုငေ္သာ၊ ပညာရွငဆ္န္ေသာ၊ စီးပြားေရး မဟုတ္         
ေသာ   ရည္ရြယ္ခ်က္မ်ားအတြက္သာအသံုးျပၾဳကပါမည္။  

(   ဂ   )  ဤသတငး္အခ်က္အလက္မ်ား၏ မည္သည့္အပိုငး္ကိုမဆို အျခားတတိယ အဖြဲ႔အစည္း ထံသို႔         
ေရာငး္ခ်ျခငး္၊ လႊေဲျပာငး္ျခငး္၊ ခြေဲ၀ျခငး္၊ ခြင္ျ့ပခ်ဳက္ျဖင့္ ထုတ္ေပးျခငး္၊ ငွားရမ္းျခငး္ သို႔မဟုတ္             
အသိေပးျခငး္တို႔ ျပလဳုပ္မည္မဟုတ္ပါ။ (တတိယအဖြဲ႔အစည္း၏ website တြင္ ျပန္လည္           
ထုတ္ေ၀ျခငး္ သို႔မဟုတ္ ျပသျခငး္ျပလဳုိလွ် င္ Princeton တကၠသိုလ္၏ ISS အစီအစဥ္ သို႔မဟုတ္               
စာၾကည့္တုိက္ထံမွ တိက်ျပတ္သားေသာ၊ စာျဖင္ေ့ရးသားထား ေသာ၊ ခြင္ျ့ပခ်ဳက္         
လုိအပ္မည္ျဖစ္သည္)  

(ဃ) ဤစုေဆာငး္ထားသည့္ သတငး္အခ်က္အလက္မ်ား ေပါငး္စပ္ပါ၀ငသ္ည့္ သို႔မဟုတ္ မွီျငမ္းထားသည့္         
ထုတ္ေ၀မႈမ်ား၊ တငျ္ပခ်က္မ်ား သို႔မဟုတ္ အျခားဆက္သြယ္ လုပ္ေဆာငမ္ႈ မ်ားအားလံုးတြင္           
ထိုသတငး္အခ်က္အလက္မ်ားမွာ ISS website မွ ရရွိေၾကာငး္ကို အသိအမွတ္ျပေဳဖာ္ ျပပါမည္။           
အႀကံျပလဳုိသည့္   ကိုးကားေဖာ္ ျပခ်က္   ပံုစံမွာ   ေအာက္ပါအတိုငး္ျဖစ္   ပါသည္ 

[စာေရးသူ (ေဖာ္ ျပထားလွ် င)္], [ေခါငး္စဥ]္,Innovations For Successful Societies, Princeton             
University,    http://princeto.edu/successfulsocieties    မွ   ရရွိသည္။   [website   မွ   ရရွိသည့္ေန႔]  

(   င   ) ကိစၥရပ္အလိုက္ ေလ့လာခ်က္တြင္ အသံုးျပထဳားသည့္ ကိုးကားခ်က္မ်ားသည္ ေတြ႔ဆံုေမးျမန္း ခံရသူ           
၏ ပုဂၢိလ္ဳေရးဆိုငရ္ာအျမင႐္ႈေထာင္ျ့ဖစ္ေၾကာငး္သိရွိၾကပါသည္။ စုေဆာငး္ ထားသည့္ သတငး္         
အခ်က္အလက္မ်ား၏ တိက်မွန္ကန္မႈအတြက္ ႀကိးဳပမ္း ထားေသာ္ လည္း Princeton University           
သည္ online မွ ရရွိသည့္ မည္သည့္သတငး္အခ်က္မ်ားအတြက္မဆို တိက်မွန္ကန္္မႈ၊ ျပည့္စံုမႈ၊             
အခ်ိန္မီမႈ   သို႔မဟုတ္   အျခား၀ိေသသ   လကၡဏာမ်ားအတြက္   အာမခံမည္မဟုတ္ပါ။  

(   စ   ) အခ်က္အလက္စုေဆာငး္သိုမွီးသည့္ ပံုစံႏွင္/့ သို႔မဟုတ္ အေၾကာငး္အရာႏွင့္ website ကို           
ျပငဆ္ငမ္ည္၊ ေနာက္ဆံုးအေျခအေနႏွင့္ ကိုက္ညီေအာငျ္ပလဳုပ္မည္ သို႔ုမဟုတ္ အခ်ိန္ ကာလ           

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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အလိုက္   မြမ္းမံမည္ကိုသိရွိၾကပါသည္။  

(ဆ) အခ်က္အလက္မ်ားသိုမွီးထားရွိမႈကိုရယူရန္ႏွင့္ အသံုးျပရဳန္မွာမိမိတို႔၏ ကိုယ္ပိုင္ စြန္႔စားမႈျဖစ္       
ေၾကာငး္ လက္ခံပါသည္။ သိုမီွးထားမႈမွ အခ်က္အလက္မ်ားကိုအသံုးျပျဳခငး္မွ ေပၚေပါက္လာသည့္         
မည္သည့္ဆံုး႐ံႈးမႈမ်ား သို႔မဟုတ္ ပ်က္စီးမႈမ်ားအတြက္မဆိPုrinceton University တြင္ တာ၀န္ရွိ           
ေစမည္မဟုတ္ပါ။ သိုမီွးထာမႈစနစ္၏ လုပ္ေဆာင္ ခ်က္ႏွင္ပ့တ္သက္ေသာမည္သည့္မွားယြငး္မႈ သို႔မ         
ဟုတ္   ေပ်ာက္ဆံုးမႈအတြက္မဆိ ု  Princeton   University   က   တာ၀န္မရွိပါ။  

 

 

ISS သည္ Princeton University ၏ Woodrow Wilson ျပည္သူ႔ေရးရာႏွင့္ ႏုိငင္ံတကာေရးရာေက်ာငး္ႏွင့္                 
Bobst Center for Peace & Justice တို႔ ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္ အစီအစဥ္ တစ္ခုျဖစ္ပါသည္။ Woodrow                     
Wilson ေက်ာငး္သည္ ျပည္သူ႔၀န္ထမ္းအလုပ္မ်ားအတြက္ ေက်ာငး္သားမ်ားကို ျပငဆ္ငေ္ပးၿပီး မူ၀ါဒပုိငး္ႏွင့္           
အုပ္ခ်ပ္ဳမႈပိုငး္တြင္ ပညာရပ္ပိုငး္ သုေတသနလုပ္ငန္းမ်ားကိုပံ့ပိုးေပးပါသည္။ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ မွ်တမႈအတြက္ Bobst           
Center ၏ ရည္မွန္းခ်က္မွာ ႏိုငင္ံမ်ားအတြငး္ႏွင့္ နယ္ျခားတစ္ေလွ် ာက္ လံုးတြင္ တိုငး္ရငး္သားဓေလ့ထံုးစံႏွင့္             
ဘာသာေရးယံုၾကည္မႈ မ်ားအတြက္ ႏွစ္ဖက္နားလည္မႈႏွင့္ ေလးစားမႈမွ တဆင့္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ တရားမွ်တမႈဆိုငရ္ာ             
အေၾကာငး္တရားမ်ား   တုိးပြားလာေစရန္ျဖစ္ပါသည္။  

   

ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
နမူနာျဖစ္ရပ္မ်ား   ကို္ မည္သို႔အသံုးျပေဳနသည္   စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားေဝမွ် ရန္   စာဖတ္သူမ်ားကို   ISS   က       iss@princeton.edu         သို႕ 
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ISS      သည္      Woodrow   Wilson   School   ၏      ျပည္သူ႕ေရးရာ   ႏွင္ ့  ႏိုငင္ံတကာေရးရာဌာန   ႏွင္ ့  the   Bobst   Center   for   Peace   and   Justiceတို႕ 
ပူးေပါငး္ေဆာငရ္ြက္သည့္   အစီအစဥျ္ဖစ္သည္    www.princeton.edu/successfulsocieties .   ေဝဖန္အၾကံျပေဳပးရန္   ႏွင္ ့  ဤ   စာတမ္းပါ 
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